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Terezie Radoměřská Slovo starostky
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AMELIE SLAVÍKOVÁ 
VIDĚT, SLYŠET. CÍTIT. 

 
Datum vernisáže:  3. 1. 2024 od 18:00 hod. 

Výstava potrvá:  od 4. 1. 2024 do 27. 1. 2024 

Místo:   Galerie 1, Štěpánská 47, Praha 1 

Otevírací doba: ÚT - PÁ: 10:00 – 12:00 | 13:00 – 18:00,  

SO: 10:00 – 14:00  
PO, NE A SVÁTKY ZAVŘENO. 

 

CO KDYBY BYLO MÍSTO KDE SI TO VŠECHNO PROŽIJEŠ 

SKRZ MATERIÁLY POJĎ NĚKAM KDE TO NEZNÁME 

VŮNÍ KE VZPOMÍNCE 

TEXTEM K PROŽÍVÁNÍ 

BARVOU K ENERGII VĚCI MĚNIT 

 

Výstava VIDĚT, SLYŠET. CÍTIT. vychází z vnímání situací skrze kombinaci vícero 

lidských vjemů a poukazuje tak na větší sílu prožitku.  
 

Cyklus koncertů s nahlédnutím do historie
Sopranistka Markéta Fassati a její hosté

Vánoční koncert  
J. J. RYBA – ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ

pondělí 18. prosince 2023 od 18 hodin

Kostel sv. Jindřicha a Kunhuty
Jindřišská 30, Nové Město, Praha 1

Markéta Fassati – soprán a dirigentka
Jiří Kopečný – varhany 

Členové sborů Camera Chabra 
a Salvátorského pěveckého sboru

Kostelní slavnosti

www.praha1.cz       www.kostelnislavnosti.cz

Vstupné dobrovolné
Koncert je pořádán ve spolupráci s Prahou 1

Koncert inzerát 95 x 134 vánoce.indd   1 26.10.2023   9:40:03

akTualiTy

FOTOsTRaNa

REsTauRačNí zahRáDky 

NOVý hlaVák 

POMOC DiVaDlu V ŘEzNiCké

PROjEkTOVá sTuDiE hasičské zbROjNiCE

ROzhOVOR s RaDNíM RiChaRDEM buREšEM

NOVá PODOba PROVazNiCké uliCE

PláN Na zPOPlaTNĚNí VjEzDu DO čásTi CENTRa

NOVá PODOba hŘišTĚ za hašTalEM

ROzhOVOR s aRChiTEkTEM jakubEM CiGlEREM

FOTOsTRaNa PROVOzOVEN

Naši žiVNOsTNíCi

MísTNí PaRlaMENT

TéMa: NáhRaDNí RODiNNá PéčE

ROzhOVOR: VyCházky s MaRTiNEM bĚlOhRaDskýM

PRaha 1 MlaDýCh

zVlášTNí PŘílOha

CENy PaMĚTi NáRODa

PŘíbĚh EVEliNy MEROVé

MísTa kulTuRy: kNihkuPECTVí OsTROV

hisTORiE PRahy 1:  
POkažENé VáNOCE FRaNTiška šOuRka
OTužilá saMOTáŘka čERVENka ObECNá

PŘEDsTaVujEME:  MísTNí MísTNíM  
PRáGl

sTŘEDOVĚká PEC Na NáMĚsTí REPubliky

NOVé čEské kNihy

iNFOsERVis

PROjEkTy PRO sENiORy

iNFOsERVis

kŘížOVka

VíTáNí ObčáNků

Milí sousedé,
s přibývající tmou se nám blíží konec roku a nejkrásnější 
svátky, Vánoce. doba adventní, která před námi teď leží, je 
naplněna mnoha krásnými akcemi. Mezi ty nejhezčí, které 
přitahují pozornost všech věkových kategorií, počítám tradič-
ní rozsvěcení vánočních stromků. Máme jich v městské části 
skoro les, od petrské čtvrti až po podhradí na Malostran-
ském náměstí. setkání doprovázená hudbou a zpěvem ko-
led nám dají možnost prožít společnou chvíli ve skutečném 
sousedském duchu města. ráda vás uvidím také na tradiční 
rybově mši vánoční či dokonce na rozdávání rybí polévky.

Bývali bychom rádi, aby svátky proběhly v klidu. proto 
mi nedělá radost, že plánované zklidnění starého Města 
bylo magistrátem zrušeno. Budeme se v následujícím čase 
snažit, aby byla tato regulace zavedena v souladu s hlavním 
městem a s naprosto pochopitelným požadavkem na noční 
klid. 

Milí sousedé, 
dovolte mi, abych vám do nadcházejícího nového roku 
popřála mnoho zdraví, štěstí a radosti 
a nechť se vám podaří splnit to, co si pro rok 2024 
předsevezmete.

Vaše starostka



5

P
4 54 akTualiTy prAHA 1 prosinec 2023 / leden 2024 akTualiTy

podle občanů i zastupitelů prahy 1 má 
Michnovský letohrádek (rybářský dome-
ček) nadále provozovat skautský institut. 
Zastupitelstvo na svém listopadovém 
zasedání totiž projednalo Zprávu o parti-
cipaci Michnovského letohrádku (rybář-
ského domečku), vypracovanou radnič-
ním oddělením strategického plánování 
a participace, a na jejím základě doporu-
čilo radě městské části praha 1 – v sou-
ladu s výsledkem participačního procesu 
využití uvedeného objektu – pokračovat 
ve spolupráci se skautským institutem.

(Pokračování ve Zvláštní příloze 
na str. IV)

V Michnovském letohrádku 
nejspíš zůstane skautský institut

polikliniku palackého čekají změny. radní 
prahy 1 totiž schválili zakázku na projek-
tovou dokumentaci ke stavebním úpra-
vám jejího průjezdu. „Jedná se o projekt 
revitalizace přízemního podlaží polikliniky 
mezi Františkánskou zahradou a ulicí  
Palackého. Cílem tohoto projektu je 
zatraktivnění někdejšího průjezdu pře-
stavbou původních, dnes již nevyužíva-
ných garáží pro sanitní vozy na prodejní 
galerii. Současný stav tohoto průchodu 
již neodpovídá tomu, jak by mělo  
v dnešní době centrum metropole  
vypadat,“ vysvětlil Tomáš Heres, místo- 
starosta pro finance a majetek prahy 1. 

pasáž by podle něj měla dále navazo-
vat i na galerii Myšák a měla by se tak stát 
přirozenou spojnicí pro pěší pohyb obyva-
tel i návštěvníků v této části města. 

ZUŠ Biskupská
16. prosince 2023

14:00
Zrcadlová kaple Klementina

Vstup volný do naplnění kapacity sálu

Vánoční koncert

Vystoupí žáci a soubory školy

Zastupitelstvo prahy 1 schválilo na 
návrh Výboru proti vylidňování centra 
a pro podporu komunitního života usne-
sení, které naši městskou část zavazuje 
k přijímání internetových recenzí na 
portálech s krátkodobým ubytováním 
jako důkazu při šetření případů posky-
tování této služby navzdory kolaudaci. 
Ty jsou totiž vázány jak na konkrétní 
místo pobytu, tak na konkrétní osobu, 
která ubytování hodnotila. stavební 
úřad před nedávnem učinil přelomové 
rozhodnutí, když zakázal majiteli prona-
jímání nemovitosti v Jungmannově ulici 
přes platformu Airbnb. Vyhověl tak oby-
vatelům domu, kteří si stěžovali na zvý-
šený hluk a nepořádek ve společných 

prostorech. Argumentovali skutečností, 
že majitel využívá byt jako hotel, což 
je v rozporu s kolaudací, a v průběhu 
dokazování stavební úřad přihlédl právě 
také k uživatelským recenzím. 

krátkodobé ubytování – recenze jako důkaz

stavební úprava průjezdu Polikliniky Palackého

soutěž o nejlepší 
bramborový salát
po úspěchu s listopadovým týdnem 
mezinárodní kuchyně ve všech osmi 
jídelnách MČ praha 1, kdy byla na 
jídelníčku typická jídla exotických 
zemí, přichází MČ praha 1 se sou-
těží o nejlepší bramborový salát. 
po domluvě se všemi jejich řediteli 
a ředitelkami bude soutěž probíhat 
18. a 21. prosince v jednotlivých 
jídelnách, a to vždy od 11:00 hodin 

odborná porota složená mj. 
z místostarosty davida Bodečka 
a zastupitelky evy Špačkové rozhod-
ne o vítězi soutěže. Ten se může těšit 
na věcné ceny od našich partnerů. 

iT ocenění Prahy 1!
naše městská část uspěla v osm-
náctém ročníku soutěže projek-
tů elektronizace veřejné správy 
s názvem egovernment The Best, 
konané ve čtyřech kategoriích – 
obcí, měst, krajů a centrální. „Ob-
sadili jsme vynikající druhé místo 
v kategorii obcí za portál Transpa-
rentní 1 a ve stejné kategorii jsme 
si navíc odnesli speciální ocenění 
za Majetkový portál Praha 1,“ 
popsal radní prahy 1 pro investice, 
iT a smart cities richard Bureš, 
který ocenění převzal a který stojí 
za oběma úspěšnými projekty. 

Vážení a milí občané prahy 1,
městská část praha 1 dlouhodobě 
podporuje klubovou, spolkovou a jinou 
zájmovou činnost a pomáhá spoluor-
ganizovat společné aktivity pro ve-
řejnost. přestože sdružování občanů 
probíhá na dobrovolné bázi, vedení 
radnice by rádo motivovalo spolu-
občany, kteří se starají o spolkovou 
činnost, aby se zapojovali do dalšího 
rozvoje a prohloubila se vzájemná 
aktivní spolupráce mezi jednotlivý-
mi spolky a radnicí MČ praha 1. 

Za podmínek vyhlášeného dotační-
ho řízení mohou spolky žádat o finanční 
podporu v rámci dotačního programu 

na rozvoj občanské společnosti a spol-
kové činnosti a dotačního programu 
v oblasti sportu. V průběhu celého roku 
pak mohou spolky, tedy i ty sportovní, 
žádat formou spoluúčasti o podporu na 
jednotlivé akce, které spolek pořádá, 
anebo využít přímého spolufinancování 
spolkové akce ze strany MČ praha 1 
v rámci akcí poznej svého souseda, 
které jsou určeny na podporu drobných 
lokálních akcí pořádaných jednotlivými 
spolky prahy 1. některé spolky těchto 
možností využívaly i v minulých letech.

Jsou však i spolky, a to i sportovní, 
které existují, pracují, avšak my o jejich 
činnosti nevíme.

rádi bychom vám proto nabídli pros-
tor k větší spolupráci, propagaci a zvid-
itelnění činnosti vašeho spolku. V případě 
vašeho zájmu nás prosím kontaktujte na 
adrese: david.bodecek@praha1.cz – 
1. místostarosta pro kulturu, spolky, 
školství a vnitřní chod úřadu,  a zároveň 
na adrese: linda.kleckova@praha1.cz 
– vedoucí odboru kultury, sportu 
a zahraničních vztahů, abychom zaplnili 
prázdná místa a získali přehled o tom, 
čím vším občané prahy 1 žijí, co je 
zajímá a baví. Ve vašem e-mailu prosím 
uveďte název, sídlo a charakter činnosti 
spolku, kontaktní osobu a její telefonní 
číslo a dále e-mailovou adresu spolku. 

Finanční prostředky 
na podporu paliativní péče
Zastupitelé na svém listopadovém 
jednání odsouhlasili návrh na při-
dělení tří dotací na podporu palia-
tivní péče, které obdrží nemocnice 
Milosrdných sester sv. Karla Boromej-
ského a organizace cesta domů a Tři. 
V těchto zařízeních jsou umísťováni 
pacienti s trvalým pobytem v praze 1 
a výše dotace je odvozena od počtu 
jejich tzv. lůžkodnů. „Paliativní péče 
je potřebnou součástí zdravotních 
a sociálních služeb pro naše občany 
a její podpora je více než na místě,“ 
okomentoval předkladatel a radní 
pro zdravotnictví Michal Müller. 

kníže karel schwarzenberg 
Zemřel dlouholetý dobrý soused 
a člověk, který se zasloužil 
o naši svobodu a demokracii 
jako málokdo. Čest jeho památce.

Vánoční stromky 
do popelnice nepatří
pamatujte, že vyhozené vánoční 
stromky rozhodně nepatří do nádob na 
směsný odpad, protože výrazně snižují 
jejich kapacitu, ale je třeba je odložit 
k nejbližším kontejnerům na tříděný 
odpad. Výjimka platí pro umělé strom-
ky – ty patří do sběrného dvora. 

spolková výzva

Pronájem bytů 
k rekonstrukci
 

Jak jsme vás informovali už v listopa-
dovém vydání, spustila praha 1 výbě-
rové řízení na pronájem bytů k rekon-
strukci. systém pronájmů spočívá ve 
smluvní dohodě mezi prahou 1 a ná-
jemcem, který se kromě platby nájmu 
zaváže také k provedení rekonstrukce 
v daném bytě podle předem připrave-
né dokumentace. při výběrovém řízení 
budou nově zvýhodněni ti, kteří mají 
v praze 1 trvalé bydliště, a ti, kteří žijí 
společně alespoň s jedním dítětem. 

Více informací: 
http://reality.praha1.cz 
a www.praha1.cz.

mailto: david.bodecek@praha1.cz
mailto:linda.kleckova@praha1.cz
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Foto: Jaroslav Tatek, pavel dvořák

S adventem 
dorazila zima...
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Soutěžní dialog Nový 
Hlavák, který vyhlásily 
hlavní město Praha, 
Správa železnic a Dopravní 
podnik hl. m. Prahy, už má 
vítěze – dánské studio 
Henning Larsen Architects. 
Teprve v samotném 
závěru soutěžního dialogu 
ale ministerstvo kultury 
nečekaně označilo tzv. 
novou odbavovací halu, 
jejíž části by se realizace 
projektu dotkla, za kulturní 
památku. Vítězný návrh 
by se tak nedal realizovat. 
Zadavatelé soutěže postup 
ministerstva zpochybnili.

K návrhu nové podoby Vrchlického sadů, 
zavedení tramvajové trati a rekonstrukce 
odbavovací haly hlavního nádraží zvolili 
zadavatelé formu zadávacího řízení se 
soutěžním dialogem. Ten odstartoval loni 
v červnu a přihlásilo se do něj šestadvacet 
týmů z celého světa. cílem bylo vybrat ná-
vrh, který území přemění na funkční součást 
města, vytvoří z něj nádraží pro jednadva-
cáté století a zároveň příjemné místo pro 
obyvatele i návštěvníky města. Vítězný ate-
liér stojí za významnými architektonickými 
a urbanistickými projekty po celém světě.

Klíčovým prvkem návrhu je lepší 
propojení odbavovací haly a parku, včetně 
zakomponování nové tramvajové trati. 
návrh také lépe napojuje území na jeho 
okolí a připravuje jej na očekávaný nárůst 
počtu cestujících na železnici.

Soutěžní dialog nový 
Hlavák zná svého vítěze.
Bouřlivá diskuze začala

„Aktuálně řešíme několik projektů, 
jako je příprava vysokorychlostních tratí, 
rozšíření příměstských spojů a další, 
kvůli kterým je třeba nádraží pro ces-
tující upravit. Těch v budoucnu podle 
našich dat přibude a v roce 2050  
nádražím každý den projde až 200 ti- 
síc lidí. V současné době je to 92 tisíc 
lidí. Vítězný tým také dobře identifiko-
val problémy celého území a navržené 
úpravy vhodně propojí halu s parkem 
a plánovanou tramvajovou tratí. Zá-
roveň vytvoří nový veřejný prostor, což 
využijí Pražané i cestující,“ vysvětlil petr 
Hofhanzl, ředitel stavební správy západ 
správy železnic.  

zapojení veřejnosti jako klíčová 
součást soutěžního dialogu

Zadání soutěžního dialogu provázelo 
zapojení cestujících a obyvatel prahy od 
samotného začátku. názory veřejnosti 
předané soutěžním týmům vycházely 
z několika participačních aktivit, včetně 
komentovaných vycházek územím nebo 
veřejné diskuze. než návrh postoupí 

do projektové dokumentace, je ještě 
možné na základě podnětů od obyvatel 
dopracovat dílčí úpravy, a tak bude mít 
veřejnost i nadále možnost se zapojit. 

  setkání pro místní obyvatele a pra-
cující v území proběhne 13. prosince 
od 17:30 ve staré budově národního 
muzea v sálu č. 103.

  Vítězný návrh bude vystaven přímo 
v odbavovací hale hlavního nádraží. 
souběžně bude k vidění i v cAMp 
praha. 

  Zájemci mohou přijít také k infor-
mačně-konzultačnímu stánku, který 
bude otevřen od 10. do 21. ledna 
v prostorách odbavovací haly hlavního 
nádraží.

  Více informací a možností jak se 
zapojit, včetně vyjádření zadavatelů 
k postupu ministerstva a památkářů, 
najdete na https://novyhlavak.com.

Text: (red)
Vizualizace: studio Henning larsen 
Architects

Kontrola také zjistila, že některé restaurační zahrádky jsou 
větší, než mají podle nájemní smlouvy povoleno. Zastupitelé 
proto uložili provést důslednou kontrolu položek ve výsledcích 
mapování. „Ta by měla zahrnovat povolení záboru, existenci 
nájemní smlouvy, platbu místních poplatků a postup kontrolní-
ho oddělení a odboru dopravy v případě nepovolených zábo-
rů,“ uvedl předseda Finančního výboru Giancarlo lamberti. 

Zastupitelé zároveň rozhodli o přípravě nové metodiky 
vybírání místního poplatku, schválili návrh novelizace obecně 
závazné vyhlášky hlavního města o místním poplatku za 
užívání veřejného prostranství a požádali hlavní město, aby 
zahájilo úkony k novelizaci zmíněné vyhlášky. dosud v ní po-

Restaurační zahrádky: 
Připravované změny
Zastupitelé Prahy 1 projednali na svém listopadovém zasedání zprávu svého 
Finančního výboru, který nechal provést mapování skutečného užívání 
veřejného prostranství, jehož výsledky mj. odhalily velké množství nepovolených 
restauračních zahrádek a reklamních stojek (tzv. „áček“).

dle nich totiž chybí některé lokality a navíc některé konkrétní 
sazby ulic jsou podle zastupitelů nastaveny nespravedlivě.  

Hlavní město už v průběhu října schválilo celkem  
223 nových nájemních smluv pro provoz restauračních 
zahrádek v pražské památkové rezervaci. Jejich provozovatelé 
se podpisem smlouvy zavázali dodržovat manuál pro restau-
rační zahrádky (https://kultivovana.praha.eu). důvodem pro 
uzavření nových smluv je snaha hlavního města „kultivovat 
své historické centrum, očistit jej od nánosů vizuálního smogu 
a lépe zprůchodnit některé turisticky vytížené trasy“. Manuál 
například zakazuje v některých místech markýzy, které nejsou 
součástí architektonického řešení parteru budovy, zbytné po-
desty, masivní ohrazení, tahání kabelů z vnitřních provozoven 
či prvky typu výčepní a chladicí pulty, grily, pokladny, reproduk-
tory, televizní obrazovky a koberce. například zmíněný zákaz 
markýz ale některé provozovatele trápí a jejich požadované 
nahrazení třeba mobilními slunečníky považují už třeba kvůli 
změnám počasí za nevhodné.  

stejná pravidla pro všechny

„V současnosti máme ,designová pravidla‘ hlavního města, je 
ale třeba vyřešit technické a legislativní náležitosti, aby se ne-
stávalo, že budeme mít restaurační zahrádky načerno, popřípa-
dě větší, než je povoleno,“ okomentoval situaci radní prahy 1 pro 
podporu podnikání Karel Grabein procházka a zdůraznil nutnost 
přijmout i v této oblasti jednotná pravidla. Tuto otázku podle jeho 
slov zástupci prahy 1 už otevřeli na Komisi pro restaurační za-
hrádky hl. m. prahy. „V diskuzi bylo naformulováno zhruba osm 
bodů, které nyní probereme v naší Komisi pro obchod a služby 
a výsledkem by měl návrh jednotných ,technicko-legislativních‘ 
pravidel pro restaurační zahrádky,“ doplnil radní prahy 1.

podle něj je nezbytné zabývat se stanovením počtu míst 
na zahrádkách, ale třeba i tím, jestli jeden či dva stolky se žid-
ličkami musejí nutně spadat do režimu restauračních zahrádek. 
Úplně jasné také podle něj dosud není, kdo může zahrádku 
provozovat: zda nutně provozovatel dané kavárny či restaurace, 
nebo zda ji může podpronajímat. Vyřešit by se rovněž mělo, zda 
může být zahrádka i u provozovny, v níž není gastroprovoz, pří-
padně na jiném dalším místě. oprávněně se podle něj důrazně 
ozývají také majitelé nemovitostí s provozovnami, kteří chtějí 
být více zapojeni do rozhodování o zahrádkách i do tvorby 
pravidel. 

Text a ilustrační foto: petr Bidlo

TéMa  prAHA 1

https://kultivovana.praha.eu/
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Umění se zadarmo 
dělat nedá

prosinec 2023 / leden 2024  DObROVOlNí hasiči

Tomáš heres 
(místostarosta 
pro majetek a finance)

divadlo v Řeznické znám odnepamě-
ti, protože jsem vyrůstal ve vedlejším 
domě. Jedná se o specifickou malou 
scénu, která si zaslouží podporu ze 
strany naší městské části, a to i do 
budoucna. Jak bylo vidět na našem 
zastupitelstvu, má divadlo podporu 
napříč politickými kluby, a tak jsem se 
velmi rád dohodl s místostarostou pro 
kulturu davidem Bodečkem i před-
sedkyní odboru kultury, sportu a za-
hraničních vztahů lindou Klečkovou, 
že podporu tohoto divadla zaneseme 
i do návrhu rozpočtu pro příští rok.

Co chystáte v současné divadelní sezo-
ně? Pomůže vám mimořádný finanční 
příspěvek od Prahy 1?
Ke sto čtyřicátému výročí narození první 
dámy eleanor roosevelt – ženy s kuráží 
a vizí lepšího světa – chystáme za účasti 
autora Týden americko-českých vztahů 
a doprovodné akce k české premiéře 
hry Marka st. Germaina – eleanor. 

Za finanční příspěvek jsme velmi 
vděčni, vítáme každou pomoc, ale bohu-
žel celkovou finanční situaci divadla to 
neřeší. po nucené transformaci na o. p. s. 
je naše divadlo přes umělecké úspěchy 
ve velmi špatné finanční situaci. Hledáme 
systémové řešení, neboť další roky jsou 
v reálném ohrožení. deficit je příliš veliký 
a umění se zadarmo dělat nedá. divadelní 
instituce s letitou tradicí a kvalitní tvorbou 
by měla pracovat v důstojnějších pod-
mínkách. nejsme jednorázový projekt, ale 
kulturní stánek či „ostrůvek“ s dopadem 
na tisíce spoluobčanů, kteří se již stali 
našimi věrnými diváky. Vytváříme i pra-
covní místa a ve všech odvětvích se nyní 
kvůli inflaci zvedají mzdy zaměstnancům. 
Každý soudný zaměstnavatel se snaží 
svoje zkušené, kvalifikované profesionály 
udržet, ale my na to nemáme prostředky.

 
Máte nějaké poselství k divákům, kolegům 
z kulturní obce, divadelníkům v Praze?
Vzdělání a kulturní rozvoj osobnosti jsou 
ochránci lidských práv, svobod a demokra-
tických hodnot. Je nutné světovou a přede-
vším naši, byť někdy temnou, minulost a dě-
jiny země neustále připomínat. snažíme se 
také mladou generaci nenásilně a trpělivě 
uvádět do kontextu dějinných souvislostí. 
není rozumné, správné ani hospodárné 
devalvovat kulturu a umění na zbytné 
položky v rozpočtech a v životech občanů. 
Tyto myšlenky se snažme podporovat. 

Text: Martin Bačkovský
Foto: Archiv divadla v Řeznické

David bodeček 
(1. místostarosta pro kulturu)

praha 1 má k divadlu v Řeznické dluh, 
neboť někdejší převod na obecně 
prospěšnou společnost mi připadal 
jako odhození jednoho tehdejšího pro-
blému. Je určitě třeba, aby si divadlo 
našlo mecenáše z komerčního sektoru. 
rád bych také, aby se stalo částeč-
ným zázemím pro děti z našich školek 
a škol, které by si občas mohly vyzkou-
šet prkna, co znamenají svět. pokud by 
se tak stalo, byl bych pro divadlo do bu-
doucna finančně podporovat, a to ob-
dobně, jako je tomu u městské knihov-
ny na pohořelci. To v žádném případě 
neznamená, že by rozpočet divadla 
měl stát na naší městské části. nikoli. 
divadlo navštěvují občané celé prahy.

Petr burgr (zastupitel, bývalý  
1. místostarosta pro kulturu)

Každá finanční podpora, pokud je 
navíc mimořádná, a to u dotace di-
vadlu v Řeznické na úhradu nákladu 
na spotřebu energie je, by měla být 
zdůvodněna. Členové zastupitelstva 
svým souhlasným hlasováním vy-
hodnotili historické sepětí divadla 
s městskou částí, kdy praha 1 byla 
ještě před patnácti lety zřizovatelem 
divadla v Řeznické, a navíc reagovali 
na skutečnost, že divadlo kultivuje tu 
část nového Města, kde se nachází. 
pokud by se měla podpora prahy 1 stát 
do budoucna pravidelnou, pak musí 
příslušný radní, který má ve své gesci 
kulturu, zpracovat zdůvodnění, proč 
má praha 1 mimo standardní každo-
roční systém dotačního řízení pod-
porovat z veřejných prostředků právě 
toto divadlo, které je jedním z několika 
desítek divadelních scén v praze 1.

V čem je specifická vaše divadelní 
scéna?
Určitě unikátní rodinnou neformální 
atmosférou a charakteristickým blíz-
kým kontaktem s divákem. nabízí také 
jedinečný, nezaměnitelný repertoár. 
stavíme na předrevoluční tradici otevře-
ného prostoru, klubu a volného sdružení.

čím myslíte, že váš komorní prostor láká 
zajímavé divadelní osobnosti?
dramaturgií a příležitostmi, se který-
mi se jinde nesetkají. Máme jasnou 
tvář, koncepci a dramaturgii herec-
kého divadla jednadvacátého století. 
naše divadlo se tak stalo vyhledáva-
ným místem pro setkávání umělců 
i diváků, kteří by se jinak nepotkali.

Máte nějaký opravdu nezapomenutelný 
zážitek spojený s vaším divadlem?
Zážitků mám za ta léta spoustu, takže 
nemohu vypíchnout jen jeden, protože ka-
ždý večer, kdy máme vyprodáno a diváci 
odcházejí spokojení, je pro mě zážitkem.

Projektová 
studie 
připravované 
hasičské zbrojnice

Zatím se jedná výhradně o rozpracova-
nou projektovou studii, s jejíž pomocí 
bude možné definovat objem a obsah 
zamýšlené stavby zbrojnice. A to na 
základě vyhodnocení limitů zvoleného 
místa spolu se standardy či normami 
pro výstavbu hasičských stanic a sa-
motných potřeb hasičů – tedy zejména 
počtu členů hasičské jednotky a záchra-
nářské techniky. po ověření technické 
realizovatelnosti přijde na řadu opo-
nentura veřejnosti a pak nejdůležitější 
krok – posouzení možností a variant 
samotného financování projektu. Teprve 
v případě kladného výsledku celé přípra-

vy bude možné zahájit přípravu realiza-
ce. K ní by v optimistické variantě mohlo 
dojít nejdříve za čtyři roky. Vybrané 
místo se jeví jako nejvhodnější z mnoha 
hledisek – vlastnických, dopravně-
-technických, vzhledových či výjezdové 
dostupnosti. „Umístění a předběžná 
podoba stavby byly předjednány s pa-
mátkáři,“ uvedl david Havránek, autor 
studie ze společnosti sUncAd, a dodal: 
„Přínosem je především citlivé zasazení 
do terénu a eliminace výšky objektu 
nebo i zelená střecha.“ 

Text: (red)

Vizualizace podoby hasičské zbrojnice v ulici Holbova u Těšnovského tunelu 
(Ateliér SUNCAD)

Zastupitelé Prahy 1 se na svém říjnovém zasedání rozhodli mimořádně finančně 
podpořit Divadlo v Řeznické, které se nachází ve velmi obtížné finanční situaci. Dar 
ve výši 200 tisíc korun má sloužit k pokrytí letošních zvýšených nákladů na energie 
a plyn. Nejen o současných problémech jsme si povídali s ředitelkou divadla Yvettou 
Srbovou. Zároveň jsme o vyjádření požádali některé zastupitele.

Členové zastupitelstva Prahy 1 na zasedání  
17. října projednali zprávu o stavu přípravy zbrojnice 
pro dobrovolné hasiče. Jako nejvhodnější pro ni 
bylo vytipováno místo v Holbově ulici u vjezdu do 
Těšnovského tunelu. Zastupitelé studii připravenou 
ateliérem SUNCAD po dlouhé debatě vzali na vědomí, 
když pro hlasovalo 81 % přítomných zastupitelů 
a nikdo nebyl proti. Na otázky zastupitelů odpovídali 
i velitelé jednotky hasičů.
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Na říjnovém zastupitelstvu jste byl 
zvolen radním. Co vás v oblasti inves-
tic čeká a jak bude vypadat jejich nová 
koncepce?
investice jsou jednou z nejnáročněj-
ších kompetencí na každé radnici. 
nechci jen dohlížet na jednotlivé 
projekty, ale prosazuji úplně nový pří-
stup k tomu, jak náš úřad s prostředky 
nakládá. Moje nová koncepce má dva 
hlavní cíle: transparentnost a efekti-
vitu. Každý by měl mít možnost vidět 
celý proces každé investice od vzniku 
nápadu až po poslední krok. A mělo 
by být zcela jasné, kdo za který krok 
přesně odpovídá. A stejně tak je třeba 
zvýšit jejich efektivitu, tedy rychlost 
a optimální náklady. Mnoho lidí stále 
opakuje, že MČ praha 1 je bohatou 

Transparentnost 
a efektivita

městskou částí. Já vždy oponuji, že 
je to trochu jinak. praha 1 je měst-
skou částí s významnými výnosy, ale 
i velkými výdaji. Musíme umět výdaje 
snižovat a v případě investic navíc hle-
dat možnost dotačních programů tam, 
kde je to možné. A k majetku, který 
nám z privatizace zbývá, musíme při-
stupovat jako správný hospodář: tedy 
ne ho projídat, ale investovat. ideálně 
tam, kde se nám v budoucnu vrátí.

Úřad nebyl podle vás úplně efektivní?
Byl to systémový problém. doposud 
jsme měli oddělení investic a odděle-
ní technicko-provozní, ty se bohužel 
vzájemně překrývaly. Jedno oddělení 
začalo třeba u nebytového prostoru 
opravu a v jejím průběhu se dosta-

lo nad rámec akce, která se změnila 
na investici. A naopak třeba zadalo 
investiční akci, která ve svém dů-
sledku byla jen opravou a vybavením 
prostor za provozu. Mnohdy tak ob-
dobnou činnost dělala oddělení dvě. 

a co se tedy změní?
navrhovaná reorganizace tuto  
dvojkolejnost odstraní. nový odbor  
technicko-investiční byl již zřízen 
a aktuálně probíhá výběrové řízení na 
jeho vedoucího. Věřím, že v příštím 
roce začne vše správně fungovat.

Problematickým jevem je v Praze 
parkování. Chtěl byste elektronizovat 
pokuty. Co by nový systém elektroniza-
ce přinesl?
Již nyní praha 1 zpracovává nej-
větší objem přestupků v parkování. 
Změnou zákona pak budeme řešit 
od poloviny příštího roku i veške-
ré další přestupky v dopravě.
A protože není téměř možné sehnat  
v praze úředníka s odpovídajícím vzdě-
láním a příslušnými zkouškami, šel jsem 
cestou automatizace celého procesu. 
Agenda, kterou bude mít praha 1 
plně nasazenu od března příštího 
roku, umožní automaticky zpracovat 
a zkrátit celý proces. Má to preven-
tivní i praktický význam. nedodržo-
vání pravidel se již nesmí vyplácet.

byl jste iniciátorem projektu Trans-
parentní 1. Mohl byste jej více popsat 
a přiblížit čtenářům?
Transparentní 1 je místo, kde se občan 
dozví mnoho údajů na jednom místě. 
A to ne ve formě nesrozumitelných 
dat, ale formou logických grafů, tabu-
lek a dalších přehledných výstupů. 
Jsem rád, že projekt byl oceněn v rám-
ci egovernment The Best 2023, stejně 
jako náš další projekt, Majetkový portál. 
dnešní módou je kritizovat všechno 
a všude. ocenění práce ze strany od-
borníků je často tím jediným, co člověku 
dává zpětnou vazbu, že to dělá dobře.

už víte, jak budete trávit Vánoce?  
letošní rok byl pracovně dost náročný, 
takže jsem v létě neměl ani den dovo-
lené. Vánoční čas tak určitě bude patřit 
rodině, které to dlužím. Vánoční strome-
ček, návštěvy příbuzných a hlavně být 
spolu a v pohodě. A to samé přeji i našim 
čtenářům. 

Text: (red)
Foto: Jaroslav Tatek

S Richardem Burešem, radním, který má ve své gesci 
investice, IT, Smart Cities a technické systémy prevence 
kriminality, jsme si povídali o nové koncepci investic, 
ale také třeba o elektronizaci pokut.

na počátku byla fotka
prosinec 2023 / leden 2024 sOusEDská sPOluPRáCE

provaznická – začalo to jednou fotografií Zdeňka Horáka 
z radnice, který ji v lednu letošního roku poslal Monice Vl-
kové ze spolku sdružení nového Města pražského. A co na 
ní bylo? neutěšený stav provaznické ulice plné kontejnerů, 
odpadků a uprostřed toho „bydlících“ lidí bez domova.

sdružení se za podpory městské části mimo jiných aktivit 
stará o čistotu a pořádek zejména na Václavském náměstí, a přes-
tože se provaznická nachází už vlastně za bývalými hradbami na 
starém Městě, zvítězila chuť s problémem něco udělat.

„Ulici jsme se už jako spolek věnovali dřív, kdy jsme zajiš-
ťovali úklid, dezinfekci anebo zvýšený dozor městských strážní-
ků,“ popisuje Monika Vlková. díky svému zápalu dala postupně 
dohromady partu lidí z různých místních soukromých i státních 
institucí z provaznické, která vytvořila neustále komunikující 
sousedskou skupinu na WhatsAppu. nejdřív se ale spojila s mi-
nisterstvem pro místní rozvoj, které má v ulici budovu, a relativně 
rychle se jí podařilo dosáhnout vypnutí vývodu horkého vzduchu 
do ulice, u kterého se lidé bez domova shlukovali. náročným 
úkolem bylo dostat z ulice kontejnery, které sloužily jako zdroje 
pro lidi bez domova, kteří si z nich současně stavěli svá „obyd-

lí“, aby okamžitě po vysypání putovaly do budov, a tak Monika 
v dobrém slova smyslu pronásledovala jak majitele domů, tak 
odpadové firmy. 

plán byl dostat ulici celkově do kondice a domluvit se s 
vlastníky, aby tomuto cíli napomohli. Jedním z prvních, kdo se 
zapojil, byl pan Jonák z restaurace provaznice, kterou má už přes 
pětadvacet let v nájmu. sídlí v domě Magistrátu hl. m. prahy, 
který vzhledu ulice významně pomohl opravou fasády. přidala 
se společnost MAiTreA vlastnící domy v provaznické 5 a 7, kon-
krétně její ředitel pan Bárta tím, že na svých domech, stejně jako 
MMr, odstranili graffiti a opatřili partery domů novými nátěry. 
Významně pomohl Jakub Vaculín, který má v praze 1 na starost 
odbor dohlížející na životní prostředí a čistotu, vlastník budovy 
známé jako ČKd Můstek firma Gscd, také pan Janeček vlastnící 
rohový dům v provaznické 1, a tak bychom mohli pokračovat

lidí, kteří přiložili ruku k dílu, bylo dost a patří jim za to nejen 
za spolek, ale i za městskou část velké poděkování. 

Tady alespoň někteří:

zdeněk horák, oVKK MČ praha 1
Miroslav stejskal, Městská policie
květoslava hlistová, jan Grundza, odbor hospodářské správy MMr
Petr hrdina, technická správa budovy MMr
zbyšek Pazdera, Vladimír šnaidr, 
zdeněk záluský, Petr Marek, pražské služby
jan Obrusník, TsK
Daniel jonák, restaurace U provaznice
jakub Vaculín, oŽpČ MČ praha 1
Petr bárta, sluneční chrám – MAiTreA, provaznická 5 a 7
jiří Fučík, správa budovy ČKd Můstek
jan Rak, HoM MHMp
Milan janeček, provaznická 1
bar alchemist, provaznická 1
A protože na sebe zapomněla, doplňujeme: Monika Vlková 
a její kolegyně blanka Wilson.

Text: petr Bidlo Foto: Jaroslav Tatek, Zdeněk Horák

Zleva: Monika Vlková, SNMP, Květoslava Hlistová, MMR,  
Daniel Jonák, restaurace U Provaznice, Milan Janeček,  
Provaznická 1, Jakub Vaculín, OŽPČ MČ, Zbyšek Pazdera,  
Pražské služby, Eva Hanáčková, asistentka Jakuba Vaculína

... a její aktuální podobaProvaznická ulice před zkrášlením...
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rezidenty historického centra samozřejmě kromě ohromného 
množství projíždějících aut, které brzdí městskou hromadnou 
dopravu, trápí snad ještě víc otázka nedostupného parkování 
v místě jejich bydliště. A i to byly jedny z důvodů, které vedly 
vedení městské části k jednání s Magistrátem hl. města prahy 
o koncepčním a komplexním řešení dopravní situace u nás.

„V posledních letech výrazně zhoustla doprava, kolabuje 
parkovací systém a větší množství parkovacích míst nemáme. 
Denně projede Prahou 1 až osmdesát tisíc vozů nejrůznějších 
dodavatelů s objednávkami až do domu,“ vyjmenovala starostka 
Terezie radoměřská a dodala: „Kdyby se nám podařilo nějakým 
nástrojem přesvědčit řidiče a snížit provoz na dvou hlavních 

Plánované zpoplatnění 
vjezdu do části centra 
i změny v parkování

trasách, kterými projíždí celkem osm zásadních tramvajových 
spojů, centru Prahy by se výrazně ulehčilo.“ 

o parkovacím systému v praze a o návrhu na zpoplatnění 
vjezdu do uvedených oblastí v praze 1 se teď povede celopražská 
diskuze a dá se předpokládat, že nebude jednoduchá. „V těchto týd-
nech budou jednotlivé městské části, dotčené městské organizace, 
Policie ČR, městská policie Praha a další subjekty připomínkovat 
dva dokumenty od hlavního města – k zásadním změnám parkova-
cího systému v Praze a ke zpoplatnění vjezdu do části Malé Strany 
a na Smetanovo nábřeží a okolí. Připomínky pak magistrát zapra-
cuje a poté bude následovat schvalovací proces, na jehož konci 
by návrh na zpoplatnění měli schválit zastupitelé hlavního města 
a změny parkovacího systému Rada hlavního města Prahy,“ popsal 
radní prahy 1 pro dopravu Vojtěch ryvola. očekává, že zpoplatnění 
by v případě schválení mělo fungovat od října příštího roku.

pro funkčnost změn v parkování a zpoplatnění vjezdu je ale 
podle jeho slov nezbytné, aby se ještě do konce letoška podařilo 
upravit ceník poplatků za dopravu v klidu. proč? Ke konci roku 
totiž končí výjimka umožňující elektroautomobilům bezplatné par-
kování, uvedený ceník, který má platit i do budoucna, by je však od 
poplatku i nadále osvobozoval. situaci budeme sledovat a o změ-
nách vás budeme informovat. 

Text: petr Bidlo Foto: Jaroslav Tatek

V průběhu jarních měsíců příštího 
roku by měla být hotova nová podoba 
areálu dětského hřiště a komunitní 
zahrady v uličce Za Haštalem. 
Nová tvář tohoto příjemného místa 
bude vycházet z připomínek, 
požadavků a návrhů místních 
rodičů, shromážděných v průběhu 
participace. 

„Snažili jsme se rodičům a dětem maximálně vyjít vstříc. Na 
zdejším hřišti tak i nadále budou oblíbené herní prvky, domeček, 
dráha pro odrážedla, zůstane i původní pítko, ke kterému navíc 
přibude mlžítko. Areál také doplní například nový strom, zeleň 
nebo tři truhlíky pro malé pěstitele, kteří se díky práci na nich 
budou už od útlého věku seznamovat s bylinkami a zeleninou. 
Ostatní pěstební místa se nemění,“ popsala místostarostka 
Kateřina Klasnová, jež má ve své gesci životní prostředí.

nová podoba areálu respektuje jedinečnost a intimitu toho-
to místa, kterou dokreslí historická lampa, jež zůstane na svém 
místě, i volba materiálů navazujících na okolní zástavbu. 

Text: petr Bidlo  Vizualizace: Archiv MČ praha 1

DiskuTOVaNé PROjEkTy prAHA 1 prosinec 2023 / leden 2024  DiskuTOVaNé PROjEkTy

Zpoplatnění vjezdu do části Malé Strany a na Smetanovo nábřeží a jeho okolí – 
to byla témata dvou veřejných debat konaných v polovině listopadu. Starostka 
Terezie Radoměřská, radní pro dopravu Vojtěch Ryvola i další představitelé 
radnice během nich s občany diskutovali o zamýšleném zpoplatnění i o všem, 
co by s ním v případě schválení souviselo.

Radnice zahájila diskuzi 
o zklidnění Petrské čtvrti
Méně aut a více místa pro lidi – tak 
by ve stručnosti mohla do budoucna 
vypadat petrská čtvrť, pokud se obča-
né, radnice a odborníci dohodnou na 
podobě projektu jejího zklidnění. první 
diskuzní setkání s občany, spojené 
s prezentací návrhů studentů Fakulty 

architektury ČVUT, se konalo 8. listopa-
du v Černé labuti. Zúčastnili se ho mj. 
starostka Terezie radoměřská, radní 
pro dopravu Vojtěch ryvola, náměstek 
primátora petr Hlaváček, místní podni-
katelka danuše siering, studenti, jejich 
pedagogické vedení a další osobnosti. 

studentské návrhy i jejich 
inspiraci například barcelonskými 
superbloky jsme vám podrobněji 
představili v říjnovém vydání JednA 
(www.praha1.cz/casopis-jedna). 
další vývoj pro vás budeme sledo-
vat. 

nová podoba hřiště 
Za Haštalem

http://www.praha1.cz/casopis-jedna
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Narodil jste se na Malé straně a stále tu 
bydlíte. Co vás na této lokalitě přitahuje?
Malá strana je unikátní a magické místo. 
racionálně se marně snažím rozkrýt, co 
mě na ní tak fascinuje. i když se často 
v jejích uličkách nedá ani pohnout, kolik je 
tam lidí, spousta obchodů podivné kvality, 

hospod čekajících na turisty... dříve to 
byla vlastně vesnice uprostřed prahy, kde 
v technicky špatně vybavených domech 
bydleli spíše staří lidé, kteří si neměli ani 
kde nakoupit. paradoxně bylo za socialis-
mu prestižnější bydlet na sídlišti v panelá-
ku než tady. narodil jsem se v domě v ulici 

Úvoz, hned vedle školy, kam jsem mohl 
díky tomu chodit jen v bačkorách. dům 
v roce 1938 postavil můj děda a dokončil 
ho těsně před válkou. pak mu ho nejprve 
zabavili němci a později komunisti. Teď 
tam bydlí mé děti, já bydlím na Jánském 
vršku, ale auto si nechávám převážně 
v garáži v podolí a domů jezdím tramvají. 
Zaparkovat se tady nedá. nevadí mi to. 
Uvědomil jsem si, jak mě těší sednout 
si do tramvaje a užívat si pohled na řeku 
a celé úžasné panorama. A je to skvostný 
každodenní zážitek, tak proč být denně 
uvězněný v koloně aut a namísto pano-
ramatu sledovat červenou na semaforu.

jaké má Praha 1 očima architekta hlavní 
plusy a mínusy?
prahu 1 dělí Vltava na dvě části a ty 
mají podle mne odlišný charakter. Malá 
strana je klidné místo, které si uchová-
vá svoji identitu. naproti tomu zejména 
část nového Města se proměňuje v čase. 
Výraznými změnami prošlo během 
posledních sto padesáti let zejména 
Václavské náměstí. Mění se tam domy, 
často celé bloky, má jinou atmosféru. 
přísná ochrana městského centra je 
nutná, ale být dogmatikem by byla škoda. 
Ta vrstevnatost a změna v podobě kvalitní 
architektury je obohacující. Zažil jsem to 
už v dětství, kdy se postavila třeba nová 
scéna, Zlatý kříž… něco mizí, jiné vzniká.

Váš tým stojí za mnoha významnými ur-
banistickými projekty. je už na Praze 1 
vše hotovo? jaká místa by ještě mohla 
projít změnou?
Těch míst už moc není. počátkem 
příštího roku se začne stavět přestře-
šení kolejiště Masarykova nádraží. To 
je projekt, který mi asi dělá největší 
radost. na praze 1, možná po několika 
staletích, vznikne nové náměstí, plochou 
srovnatelné s náměstím Malostranským. 
propojí místa, která jsme dosud složitě 
obcházeli. Město najednou začneme 
vnímat jinak. Vznikne další cenný pro-
stor bez aut. připravuje se také možnost 
přestřešení části kolejiště Hlavního 
nádraží, aby s centrem více splynuly 
praha 2 a praha 3. střed města tak 
nebude za dopravními hradbami a stane 
se zase o něco příjemnější pro pěší.

jak do pohledu architektů vstupuje 
spíše konzervativní nahlížení obyvatel?
Řada lidí se obává, že některými 
novostavbami se definitivně degra-
duje kvalita prahy 1, ale plynoucí čas 
ukazuje něco jiného. Když se připra-
vovala stavba Tančícího domu, běžela 
v médiích úplně stejná diskuze jako 

dnes o Masaryčce. Česká i mezinárodní 
veřejnost si pak zmíněný dům oblíbila. 
sám ho sice nijak výrazně neobdi-
vuji, má však ve městě svůj význam. 
názor společnosti jako celku se stal 
velice pozitivním. Quadrio se stalo 
součástí města, otázkou je, zda tomu 
tak bude i z dlouhodobého hlediska. 
Z historické zkušenosti víme, že když 
dojde společnost k tomu, že by ně-
kde mělo stát něco jiného, budova se 
zbourá a vznikne nová. Jako architekt 
se snažím smířit s tím, že se to může 
stát i s nějakým mým projektem. Je 
ale důležité prověření časem. chránit 
novostavby je podle mne dosti sporné. 

Divoké diskuze o nových stavbách 
probíhaly i v historii...
Když už existoval Klub za starou prahu, 
bouřil se proti tomu, aby byl v celetné 
ulici postaven Gočárův dům U Čer-
né matky boží. obávali se, že bude 
architektonicky zničena celá ulice. 
dnes je ten dům šperkem. nejde jen 
o rozhodnutí architekta, slovo má 
vždy lokální společnost, lidé, razít-
ka, a buď objekt obstojí v konkrétní 
době, nebo později zmizí. díky tomu 
je praha tak krásná. A třeba pražský 
hrad v sobě nese nesčetné množství 
různých vrstev, které architekt pleč-
nik citlivě, ale významně propojil. 

Jakub Cigler: 
Změna v podobě 
kvalitní 
architektury 
je obohacující
S architektem Jakubem Ciglerem jsme si povídali 
o jeho významných projektech, Malé Straně 
a architektonickém rozvoji Prahy 1.

je to už téměř dvacet let, co jste vytvořil 
projekt proměny Václavského náměstí. 
jaký je jeho nynější osud?
Václavák už není tržištěm, ale ani pěší 
zónou. Měl by to být spíše zklidněný 
bulvár, plynule navazující na Vinohrad-
skou třídu. prospěje tomu i tramvaj, 
která se vrátí do jeho horní poloviny. 
pomáhá životu v krátkých vzdálenos-
tech. původně jsme navrhovali, že by 
projížděla až na Zlatý kříž a tam nava-
zovala na tramvaj, která by vytvářela 
smyčku kolem starého Města. Václavák 
se starým Městem souvisí. A tím, že 
je pěší zóna na příkopech, tak dochází 
k obsluze tohoto bulváru ze starého 
Města. nemyslím tím, že by příkopy 
a Václavák měly být intenzivní dopravní 
stokou, jsou to však široké ulice. po-
mohlo by, kdyby tam tramvaj projížděla 
na úkor automobilové dopravy. doprav-
ní situace v dolní části Václavského 
náměstí není dobrá. Zatím tam panuje 
chvílemi zásobovací anarchie. Ale pro-
stor se přeměnou jednoznačně zlepšil. 

a náměstí Republiky?
obecní dům je fantastická stavba, 
zaslouží si klidnější předprostor. Ten 
ale ovlivňuje i výraz zbytku náměs-
tí. Tramvaj, která by přijížděla z pří-
kop a navazovala na revoluční třídu, 
by místu dala jasnější charakter.

Co staroměstské náměstí a radnice? 
zastavět prostor po jejím někdejším 
křídle? 
Záleží na tom, jestli město něco v tom 
prostoru potřebuje. Architekt by neměl 
vymýšlet dům, který nemá obsah. Ano, 
působí to, že tam něco chybí. pokud by 
se tam mělo něco postavit, muselo by 
to být důstojné architektonicky a ma-
teriálově. dům by měl navazovat na 
kvality staveb, které už v místě stojí.

Po studiích jste měl příležitost pra-
covat v londýně u vašeho odborného 
patrona jana kaplického. Nakolik jeho 
návrh budovy Národní knihovny Praze 
chybí?
Knihovna by určitě byla významnou 
stavbou, důležitým signálem pro 
porevoluční vývoj prahy, stejně jako 
kdysi letohrádek královny Anny přinesl 
do prahy lehkost italské renesance. 
na druhou stranu bez dohledu Jana 
Kaplického už vzniknout nemůže. 
Byl to specifický vizionář. doufám, 
že podobně smutný osud nepotká 
další připravované veřejné stavby. Ty 
mají být monumentem, stavebním 
kamenem celé městské mozaiky. 

Text: Michaela Šulcová a petr Bidlo
Foto: Jaroslav Tatek
Vizualizace: Jakub cigler architekti

Vizualizace projektu 
přestřešení Masaryčky
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Maltézské náměstí je víc než malebným 
místem na Malé Straně, má bohatou historii 
a jeho domy oplývají geniem loci. V domě 
číslo 9 je však kromě skvělé španělské 
restaurace také zajímavý obchod, který 
má v nabídce latinsko-americké doplňky, 
šperky a oděvy.

peruánská umělkyně a designérka patricia sánchez zde 
prodává své originální výrobky, které jen tak někde nena-
jdete. dříve prodávala na nedalekém Malostranském trhu. 
po nějaké době se přemístila do kamenného obchodu.

patricia v Čechách žije již přes dvacet let, a přestože si stále 
nezvykla na naši zimu, má to zde moc ráda. pátráte po nějakém 
originálním kousku oblečení? Zavítejte sem a vyberte si originál,  
do kterého jsou zakomponovány peruánské vzory a ruční látky. 
patricia zde vyrábí také šperky, náušnice, náramky a amulety 

Možná jste v poslední době také zavítali 
do ulice Tržiště a zastavili se ve Lžička 
café, které se brzy po svém otevření stalo 
oblíbeným místem pro setkávání místních 
i návštěvníků Prahy 1. 

pokud jste ještě tuto kouzelnou kavárnu, která oživila dříve spíše 
zavřený prostor jednoho z krásných domů Malé strany, nena-
vštívili, je nejvyšší čas přijít ochutnat něco z domácí nabídky. 
V té jsou dezerty, obložené chleby, zdravé snacky, tapas, velký 
výběr nápojů, domácích limonád, skvělé kávy a vína. To vše vám 
také ráda s úsměvem naservíruje majitelka podniku denisa.

o prostoru se dozvěděla od místních přátel a hned ji napad-
lo, že by zde bylo dobré vytvořit lokální sousedský podnik, kde by 
se mohli setkávat lidé napříč generacemi. „Proto jsme se také 
přihlásili do soutěže a zdá se, že jsme konceptem na oživení 
tohoto místa na Praze 1 zaujali. Nyní už máme od našich hostů 
pro podnik přezdívku, začali mu říkat malostranský obývák,“ 
říká denisa. Většinu produktů si zde vyrábějí sami. V plánu je 
také spolupráce s pekárnou, v sortimentu bude kváskový chléb 
a další pečivo.

Lžička café se zabydlelo 
na Malé Straně

A proč vlastně název lžička? na tom má zásadní podíl rodi-
na denisina partnera Jakuba Trubače, přesněji jeho babička, po 
které měl pár doma její svatební dar – velikou mosaznou lžíci. Ta 
měla přinést štěstí a hojnost a dnes je výzdobou podniku. Takže 
neváhejte a přijďte se podívat, posedět a zažít opravdu rodinnou 
atmosféru na adrese Tržiště 12, Malá strana. 

Text: Martin Bačkovský
Foto: pavel dvořák

Peruánský design 
z Maltézského náměstí

s bio semínky pro štěstí a dobrou energii přímo z Amazonie. 
obchod je otevřen od 11:00 do 21:00 hodin a patricia, kterou 
denně zdobí úsměv a vřelá nálada, se na vás už teď těší. pokud 
přemýšlíte o vánočním dárku – třeba je toto tip právě pro vás. 

Text a foto: Martin Bačkovský

prosinec 2023 / leden 2024 Naši žiVNOsTNíCi

K
Foto: Jaroslav Tatek a petr Bidlo

Czechantik
petrské náměstí 1186/1
tel.: 736 126 124

kavárna a cukrárna u knoflíčků
Újezd 412/17
tel.: 777 235 139

aRT Gallery
Vodičkova 699/30, pasáž U nováků
www.instagram.com/larisa.horkova4/

Cesta bylin
Truhlářská 1112/6
tel.: 732 441 221

lžička café
Tržiště 262/12
tel.: 602 671 019

kavárna Minimum Waste
Zlatnická 1130/12
tel.: 778 771 142

knihkupectví shakespeare a synové
U lužického semináře 91/10
tel.: 257 531 894

Obchod s českou tvorbou Dogumi
Míšeňská 71/3
tel.: 606 971 158

Erhartova cukrárna
Vodičkova 699/30, pasáž U nováků
tel.: 777 227 248

Přijďte k nám na kávu 
a pro vánoční dárek

Peruánská designérka Patricia Sánchez

Majitelka podniku Denisa se na vás těší
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Milí sousedé,
v listopadu uplynul rok, kdy jsme díky 
mandátu od vás začali pracovat pro 
prahu 1. snažíme se, v rámci možnos-
tí daných politickým rozložením sil, 
plnit naše sliby. A tak si dovolujeme 
malou rekapitulaci naší práce. Zde je 
pár věcí, které se nám v rámci našich 
gescí během letošního roku povedly:

Zabránili jsme zavření pošty v Jo-
sefské bez náhrady a přispěli k otevření 
pošty na Malostranském náměstí, 
zprovoznili jsme kašny a pítka, pomohli 
jsme obyvatelům nového světa vybu-
dovat novou komunitní zahradu, nechali 
jsme osadit lavičkami a novými koši 
Kampu, s TsK jsme vyjednali lavičky na 
Malostranském náměstí, výrazně jsme 
navýšili granty na životní prostředí – ze-
jména na ozelenění vnitrobloků, vypsali 
jsme výběrové řízení a s úspěchem 
vysoutěžili nové provozovatele spor-
tovišť Masná a na Františku, nechali 
jsme vyměnit povrchy na volejbalovém 
hřišti v Masné, rozjeli jsme antigraffiti 
program a nechali vyčistit všechny 
lavičky, zídky atd. v parcích a v zeleni, 
vysoutěžili jsme novou správu střelec-
kého ostrova a dáváme postupně tuto 
lokalitu dohromady, předělali jsme pro-
jekt na revitalizaci hřiště Za Haštalem, 
aby odpovídal požadavkům rezidentů 
(hřiště by mělo být hotové na jaře 
příštího roku), udělali jsme participaci 
hřiště lannova (nové povrchy a herní 
prvky se vymění příští rok), začali jsme 
pracovat na vytvoření venkovního gymu 
ve Vlašské ulici a revitalizaci části hřiště 
na Kampě, začali jsme čerpat vodu z ko-
lektorů na zálivku a čištění ulic, zavedli 
jsme nová striktní pravidla na pořádání 
akcí v zeleni včetně zajištění úklidu 
i v okolí a omezení hluku…

Vaši důvěru bereme jako závazek 
i pro práci v roce 2024. přejeme vám 
všem krásné a požehnané vánoční svát-
ky a hodně štěstí a zdraví v novém roce!

Kateřina Klasnová 
a Martin Motl

klub PRaha 1 sObĚ a zelení

Úvahy sváteční

Vánoční a novoroční svátky jsou spo-
jovány s klidem a mírem, rodinným 
setkáváním i s předsevzetími, jak být 
lepší v budoucnu. Kéž se nám, vážení 
a milí sousedé, letošní svátky ve všem 
vydaří! A což si zkusit během svátků 
najít čas i na naši obec? Zač můžeme 
být vděční? na co můžeme být hrdí?

naše obec je krásná! A to nejen 
proto, že je to náš domov. praha je krásná 
pro všechny! Jako každá krása je i tato 
vlastnost naší obce samozřejmě dvouseč-
ná. Je úžasné kochat se malostranskými 
střechami či procházet staroměstská 
zákoutí. Je ale také únavné prodírat se 
davy těch, kdo právě kvůli těmto střechám 
a zákoutím přijeli z celého světa. A je 
deprimující poslouchat ty, kteří se pod tě-
mito střechami a v těchto zákoutích chtějí 
především opít. Ale stejně, krásu praze 
nikdo nevezme!

praha 1 je i bohatá! příjmy z růz-
ných poplatků a z nájmů jsou na české 
poměry jedinečné. i toto je dvousečné. 
dostatek financí nám dává mnohem 
lepší šance třeba na umístění dětí do 
školek, než je tomu jinde. peníze ale 
zase na druhé straně přitahují různé 
šíbry a neseriózní politiky. Velký rozpočet 
je ale určitě šancí. 

A praha 1 je také známá. cokoli se 
zde šustne, vyvolává větší mediální pozor-
nost než dění jinde. i toto je dvousečné, 
neboť to může přitahovat do komunální 
politiky lidi toužící po sebepropagaci. 
Ale šanci to dává nám všem. Každé naše 
snažení, boj o záchranu každého našeho 
stromu, střet s každým developerem, to 
vše pronikne do médií mnohem snadněji, 
než když se o totéž snaží občané v jiných 
městech. díky většímu mediálnímu zájmu 
je pak naše angažmá mnohem úspěšnější 
a navíc naše energie podpoří i podobná 
snažení jinde v naší zemi. 

Ano, i v praze 1 je mnoho věcí, za kte-
ré můžeme být vděčni. A které nám mohou 
být i povzbuzením, že má smysl se o naši 
obec zasazovat. i v novém roce 2024!

ODs

Ocenění pro iT na Praze 1

občané prahy 1 i široká veřejnost mají 
mít vhled do toho, co se na naší radnici 
děje. Už v minulém volebním období 
jsem proto spustil přípravy projektu 
Transparentní 1 – otevřeného portálu, 
který umožní každému vidět všechny 
potřebné a užitečné údaje o chodu 
naší samosprávy i o dění na praze 1. 
portál už nyní obsahuje detailní infor-
mace o rozpočtu, výdajích i příjmech, 
přehled smluv a faktur. Jsou tam i další 
praktické věci: platné zábory veřejného 
prostranství, přehled všech nebytových 
prostor prahy 1 včetně dokumentace 
nebo aktuální stav znečištění ovzduší 
na našich hřištích. portál umožňu-
je okamžitě ověřit, zda nějaké auto 
neparkuje někde „načerno“. A další 
služby a údaje budou dále přibývat. 

Jsem proto opravdu rád, že tento 
unikátní projekt ocenila porota prestižní sou-
těže egovernment The Best druhým místem 
v kategorii měst. stejně tak dala zvláštní 
ocenění projektu Majetkový portál prahy 1. 
celkově tak praha 1 získala dvě z pěti cen, 
které byly obcím, městům a městským čás-
tem z celé Čr v letošním roce uděleny. Beru 
to jako ocenění naší práce i důkaz toho, že 
jdeme správným směrem. 

Modernizace úřadu tím samozřejmě 
nekončí. největší výzvou, která před námi 
stojí, je projekt automatizace vybírání 
pokut na praze 1. od poloviny příští-
ho roku na nás přejde povinnost řešit 
všechny přestupky v oblasti dopravy, což 
je enormní úkol. Jsme připraveni zrychlit 
a zefektivnit celý proces tak, abychom ho 
bez potíží zvládli. Vybírání pokut není sice 
tak populární jako transparentní úřad, 
ale svůj smysl má. nechci totiž, abychom 
(jako jiní) rezignovali na výběr pokut 
a smířili se s tím, že se pravidla porušují. 
Jejich nedodržování se prostě nesmí 
vyplácet.

richard Bureš, 
radní pro investice, 
iT a smart cities

Piráti a občané z Prahy 1

Milí sousedé!
Začátkem listopadu odstartoval druhý rok 
účasti ivany Antalové, Jany sobotkové, 
Martina Ardena a davida Bodečka v sou-
časné radniční koalici prahy 1. stejně jako 
během prvního roku i v dalších měsících 
budeme společně dělat maximum pro 
otevřenost naší politické práce a nadále 
s vámi o ní budeme diskutovat. s mnohý-
mi z vás se setkáváme nejen na radnici, 
ale i na akcích konaných v naší praze 1.

Blíží se konec roku, tedy čas přání 
a bilancování, a tak nám prosím dovolte, 
abychom vám i jménem svých kolegyň 
a kolegů, kteří nám svou prací pomáhají 
v poradních orgánech, poděkovali za váš 
zájem o komunální politiku. Za vaše nápady, 
ale i za konstruktivní kritiku, jež často může 
věci o velký kus posunout dopředu. nemu-
síme spolu vždycky ve všem souhlasit, ale 
důležité je, abychom společně pomáhali 
lidem v naší městské části.

přejeme vám všem krásné, šťastné 
a pohádkové Vánoce a závěr roku ve společ-
nosti blízkých a milých lidí, aby nikdo nebyl 
sám. A to vlastně platí i pro celý příští rok.

Mějte se hezky a na shledanou v roce 
2024!

Za sebe a všechny zmíněné kolegy, 
david Bodeček

My, co tady žijeme

Tak se nám na posledním zastupitelstvu ob-
jevila taková první vlaštovka. Jeden materiál 
měl ve svém názvu mimo jiné odvolání sta-
rostky a členů rady. po přečtení důvodové 
zprávy se zjistilo, že nejde o paní starostku 
a další členy rady, ale jen o paní starostku 
a pouze dalšího jednoho člena současného 
vedení radnice. s takovým atakem, který čas 
od času přijde, musí každý soudný starosta, 
v případě prahy 1 paní starostka, počítat. 
Většinou předkladatel materiálu, jehož sou-
částí je odvolání někoho z vedení radnice 
nebo dokonce celé rady, hledá důvod k ta-
kovému kroku. V případě členů rady, která 
vládne v tomto volebním období na radnici 
v praze 1, není problém takový důvod najít, 
problém je, který důvod pro odvolání vybrat. 

nebudeme si kazit předvánoční čas 
ukazováním na příklady, které dokazují sou-
časné špatné vedení radnice.

Jaký je postoj klubu My, co tady žijeme, 
k případným personální změnám ve složení 
rady nebo placených předsedů výborů 
a komisí?

náš klub není nijak vázán podporovat 
současnou koalici, ze které rada prahy 1 
vznikla. na druhou stranu jsme vedeni 

odpovědností vůči občanům prahy 1, kteří 
si nezaslouží neuváženým hlasováním 
destabilizovat naši městskou část. Jinými 
slovy, pokud kdokoli přijde s žádostí o naši 
podporu ke změně vedení radnice, nebo 
my sami takové jednání budeme iniciovat, 
zazní z naší strany zásadní otázka. souhlasí 
se změnou minimálně čtrnáct zastupitelů? 
(Číslo čtrnáct je minimální většina ze se-
dmadvacetičlenného zastupitelstva.) Tedy 
ani náš klub by odvolání vedení radnice bez 
splnění této podmínky neinicioval. 

A jak to dopadlo s naší paní starost-
kou? po doslova několikahodinové diskuzi 
k aktu pokusu starostku odvolat ani nedošlo.

naši vážení sousedé, 
Broňa sitár Baboráková, petr Hejma, 
Michal caban a petr Burgr vám přejí 
prožití nastávajících vánočních svát-
ků přesně podle vašeho gusta.

McTŽ

Naše Praha 1

Doprava, doprava a zase doprava

V posledních dnech jsem pořádal několik 
potkání, ať už pro zainteresované odbor-
níky, nebo i pro nás rezidenty. Velký počet 
přítomných mě vždy utvrdí, že tu hrůzu 
v ulicích nevidím pouze já, a že tudíž moje 
snaha o radikální změny není marná. 

Ale co vše se tedy za posledních pár dnů 
událo:

1) rada MČp1 schválila nákup nového 
software ke zjednodušení, ale hlavně 
k urychlení výběru pokut. 

2) proběhlo setkání v Černé labuti na 
téma zklidnění dopravy v této části naší MČ 
jako prvotního představení možných úprav, 
kdyby o to občané petrští měli zájem. Mu-
sím tedy připravit další kroky k participaci 
tohoto záměru. 

3) Uskutečnila se dvě setkání o zklid-
nění dopravy obou břehů Vltavy a nástin 
možných úprav parkovacího systému v celé 
praze, které by měly přinést opravdu zásad-
ní změny pro naši pohodu žití. Modrá zóna 
opravdu musí patřit jen rezidentům. 

4) Konalo se jednání s vedením TsK, 
magistrátu HMp, městskou policií praha 
a policií Čr o nedostatku kontroly dopravy 
a vymáhání přestupků na území naší měst-
ské části. U obou bezpečnostních složek je 
dnes dvacet procent podstav personálu. na-
vrhuji proto na několika místech instalovat 
automatickou detekci dopravních přestupků 
jako náhradu nedostatku policistů. 

5) Bylo uskutečněno jednání na MHMp 
o možném zpětném přesunu provozování 
systému osazování botiček z Mp na správu 
služeb HMp. Jde o to, aby se zvýšil počet 

dnešních nasazených pětadvaceti až třiceti 
bot denně na sto padesát až dvě stě denně. 
ona dle mého restrikce patří opravdu do ulic 
a ne do přízemí naší radnice. 

Městská policie totiž nemůže vymáhat 
manipulační poplatek, správa služeb již 
ano. A rázem by bota nebyla za pět set, ale 
za tři až čtyři tisíce, a to už si mnozí hříšníci 
rozmyslí. 

Vojtěch ryvola, radní pro dopravu prahy 1

  

TOP 09

naše mapování skutečného užívání 
veřejného prostranství odhalilo nelegál-
ní užívání chodníků. Může jít o desítky 
milionů ročně ušlého příjmu pro prahu 1.

na listopadovém jednání zastupitel-
stva došlo ke schválení dvou velmi důle-
žitých, námi předložených bodů. Jedná 
se o návrh novelizace vyhlášky o místním 
poplatku za užívání veřejného prostranství 
a výsledek mapování skutečného užívání 
veřejného prostranství. 

V rámci mapování jsme odhalili desítky 
nepovolených předzahrádek a přes dvě stě 
reklamních stojek. To vyvolává otázky ohledně 
povolení, správného vybírání místních po-
platků a kontroly užívání prostranství. odhalili 
jsme též, že některé restaurační předzahrád-
ky užívají plochu vyšší než schválenou ve 
smlouvě. „Výsledky mapování přinesly řadu 
pochybností a poodkryly desítky případů mož-
ného porušování nájemních smluv. Musí být 
spárována aktuální data z letních měsíců s vý-
sledky mapování. Kontrola by měla zahrnovat 
povolení záboru, existenci nájemní smlouvy, 
platbu místních poplatků a postup kontrolního 
oddělení a odboru dopravy v případě nepovo-
lených záborů,“ okomentoval výsledky mapo-
vání předseda Finančního výboru a předseda 
Top 09 praha 1 Giancarlo lamberti, který 
zároveň proces mapování inicioval. 

V současném znění vyhlášky o místním 
poplatku také dosud chybí některé lokality. 
pokud nejsou specifikovány, tak se z nich 
místní poplatek nevybírá. navíc některé 
konkrétní sazby ulic jsou nastaveny nespra-
vedlivě a v řadě ulic má být částka vzhledem 
k sazbě v sousedních ulicích vyšší. náš 
návrh novelizace vyhlášky přinese po jejím 
schválení hlavním městem prahou miliony 
do rozpočtu prahy 1 navíc.

nyní bude nutné, aby úřad provedl 
důslednou kontrolu a nastavil nová procesní 
pravidla kontrol tak, aby jednotlivé kroky 
byly jasně srozumitelné a nerozporovatelné.

Top 09 praha 1

Místní parlament
Rubrika určená pro názory a sdělení politických uskupení zastupitelstva Prahy 1

(pozn.: obsahuje příspěvky, které byly dodány 
do uzávěrky magazínu. příspěvky nevyjadřují 
stanovisko redakce a za jejich obsah ručí 
jednotlivá politická uskupení.)

MísTNí PaRlaMENT prAHA 1



2322              

M
TéMa prAHA 1

Barbora postránecká se problematice 
náhradní péče věnovala jako novinářka 
na volné noze. před třemi roky zaregist-
rovala fakt, že Česká republika je jednou 
z posledních zemí v evropě, kde fungují 
kojenecké ústavy. „Začala jsem postup-
ně zjišťovat, jak moc to dětem ubližuje 
i z pohledu perspektivy do budoucna,“ 
popisuje začátky Barbora postránecká. 
Kromě publikování článků ji toto téma 
natolik zasáhlo, že se rozhodla uspořádat 
happeningy na Malostranském náměstí. 
To mělo vliv na následné zrušení kojenec-
kých ústavů poslaneckou sněmovnou. 
„Určitě to nebylo jen díky našim happe-
ningům. Existují lidé, kteří zákonodárce 
přesvědčovali přes patnáct let,“ dodává 

skromně novinářka. společně s happe-
ningy vznikla i iniciativa Vyrůstat doma.

Osvojili jsme si Rozárku

Jelikož se happeningy pořádaly na 
Malostranském náměstí, šéf produkce 
Malostranské besedy david pešek dvořák 
s akcemi spontánně vypomáhal. osu-
dovou náhodou ovšem bylo, že v době 
jejich konání si se svou ženou zrovna 
osvojovali malou rozárku. „K adopci jsme 
došli díky několika impulzům. Jedním 
z nich byl i náš biologický syn Theodor, 
který s nápadem přišel,“ říká david 
pešek dvořák. stát se součástí nově 
vznikající knihy se tak nabízelo samo.

adoptované děti 
objevují svět podruhé

příběh malé rozárky je sice jen jed-
nou z jedenácti kapitol zmíněné knihy, 
ale perfektně popisuje řadu aspektů 
náhradní péče. „Děti z ústavů mají 
často omezené vnímání světa. Rozárka 
dlouho žila s názorem, že děti nevy-
růstají v bříšku matky, ale objevují se 
ve velkém domě plném dětí,“ vypráví 
david p. dvořák. „Jsou tu i drobnosti, 
které si člověk nedokáže představit, 
dokud je sám nezažije. Zaznamena-
la jsem třeba to, že dítě nevědělo, že 
se může po trávě procházet naboso. 
V ústavu by je nikdo bez bot ven ne-
bral,“ uvádí Barbora postránecká.

jaké je mít dítě 
v náhradní péči?

Tolerance, trpělivost a komunikace.  
„Člověk musí počítat s tím, že přijdou 
krize. Je třeba brát to jako přiroze-
nou součást života,“ říká david. 

Kromě toho by měl člověk dbát také 
na to, aby dítě přijalo i jeho blízké okolí. 
„I tady je důležitá komunikace. Nebát se 
mluvit o náhradce s učitelkami a zná-
mými. Chlapi v hospodě u nás na cha-
lupě mají občas rasistické narážky, ale 
Rozárku, která je romského původu, mají 
rádi. Díky tomu se mi potvrdila hláška 
ze seriálu MOST!: On není rasista, on je 
jenom debil,“ popisuje s humorem českou 
náturu david pešek dvořák.

(Pokračování na str. 23)

náhradka: Každé dítě 
by mělo vyrůstat doma
Mít komu důvěřovat, koho obejmout a především dostávat zaslouženou porci lásky 
– to vše řada lidí považuje za samozřejmost. Bohužel jsou mezi námi tací, kterým 
se těchto „samozřejmostí“ nedostává. Řeč je o dětech, jež z nejrůznějších důvodů 
nemohou vyrůstat se svými biologickými rodiči. Ve své nové knize Náhradka se 
novinářka Barbora Postránecká rozhodla představit čtenářům osudy dětí v náhradní 
péči. O knize i o tomto palčivém tématu jsme si povídali s ní a také s šéfem produkce 
Malostranské besedy Davidem Peškem Dvořákem, který je náhradním otcem 
Rozárky, jedné z ústředních postav zmíněné knihy.

Zleva: kmotra knihy herečka Jana Plodková, autorka Barbora Postránecká a fotografka 
Jana Plavec

H
prosinec 2023 / leden 2024 sTŘEDiskO sOCiálNíCh služEb

(Dokončení ze str. 22)

Barbora postránecká věří, že díky 
knize získají lidé o náhradní péči více 
informací. „Snažila jsem se náhradní 
rodinnou péči popsat celé v její šíři – 
se všemi radostmi i smutky. Zároveň 
si myslím, že je to nakonec kniha 
pro všechny, nejen pro potenciální 
adoptivní či pěstounské rodiče – pro-
tože všechny ty příběhy jsou vždycky 
jednoduše o tom samém, o dětství 
a rodičovství,“ zdůrazňuje novinářka. 
Barboře postránecké i davidu peško-

vi dvořákovi by udělalo radost, kdyby 
se v Česku začaly více řešit příčiny, 
proč se děti do ústavů dostávají. 
„Jsou tu samozřejmě případy domá-
cího násilí či třeba drogové závislosti 
rodičů. Zde je to nevyhnutelné. Řadu 
odloučení dětí od biologických rodičů 
však způsobuje špatná sociální 
a ekonomická situace v rodině, což 
je věc, kterou lze řešit i jinak než ode-
bráním dětí,“ dodávají oba na závěr. 

Text: Jan petříš
Foto: Martin Myslivec

Historie výtvarného umění 
a architektury se stala pro 
Martina Bělohradského 
koníčkem už během studia 
na kladenském gymnáziu. 
Vědecký pracovník v oboru 
organické chemie si od 
roku 1999 přivydělával jako 
profesionální průvodce 
v angličtině. Od roku 
2020 organizuje vycházky 
po Praze a přednášky 
o architektuře metropole pro 
klienty Střediska sociálních 
služeb Praha 1.

kdy vznikla myšlenka spolupráce se 
střediskem sociálních služeb?
oslovily mě pracovnice střediska Te-
reza nosková a Karolína schwarzová, 
jestli bych pro jejich klienty – seniory 
– nechtěl pořádat vycházky po pra-
ze a v zimních měsících přednášky. 

jak často chodíte a jak vybíráte trasy?
Vycházku nebo přednášku pořádáme 
jednou měsíčně s výjimkou července 
a srpna. na trase a obsahu se domlou-
vám s dámami ze střediska sociálních 
služeb, protože ony vědí lépe než já, co 
jejich klienty zajímá a také co už v mi-
nulosti absolvovali. Až do letošního roku 
naše společné dvouhodinové vycházky 
směřovaly do oblastí mimo prahu 1, a to 
například do Holešovic, na Vinohrady, 
Žižkov, smíchov, do Vršovic, Bubenče 
nebo dejvic. letošní rok věnujeme více 
centru prahy. Zájemci z prahy 1 se při-
hlašují prostřednictvím střediska a jsou 
pro ně bezplatné.

Pro „mé“ seniory je 
důležité spojení vycházky 
s jejich vzpomínkami

která místa navštěvujete nejraději 
a která preferují účastníci? jak taková 
výprava probíhá?
Já osobně mám nejraději místa s význam-
nou architekturou první poloviny dvacáté-
ho století. V centrální praze je to architek-
tura a umění baroka. pro „mé“ seniory je 
důležité spojení vycházky s jejich vzpomín-
kami z dětství a mládí. Často sledujeme, 
jak se místa změnila. Zajímají je i příběhy 
různých osobností a historické události, 
které jsou s navštívenými místy spojené. 

jakou trasu byste doporučil čtenářům?
Mimo centrum je velmi atraktivní vilová 
zástavba Bubenče a v centru prahy bych 
doporučil zahrady pražského hradu.

kdy plánujete další vycházky a kudy 
povedou?
V úterý 9. ledna příštího roku vyrazíme 
po pražských pasážích, a to od náměstí 
republiky až k pasáži Koruna. V úterý  
13. února pak projdeme pasáže okolo 
Václavského náměstí. 

Text: Milan Hulínský
Foto: Jaroslav Tatek

Náhradka: každé dítě by mělo vyrůstat doma
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#Jedničkažije
Je tu adventní období. Chystá se spousta akcí s vánoční tematikou, ale určitě 
by byla chyba se zaměřit pouze na ně. Proto přicházíme s dalšími kulturními 
tipy pro svátky i začátek nového roku 2024. Na Jedničce to bude žít po všech 
stránkách!

Mňága a žďorp
Jedinečný folk rock
lucerna Music Bar
18. 12. ve 21:00
https://1url.cz/5ud24

 antikřest: Vanessa + support:  
The Opposer Divine + Terminal state

elektronika, eBM a industriál
roxy
21. 12 v 19:00
https://1url.cz/iud2d

Casey lowry
indie pop jako reakce 
na aktuální dění
rock café
22. 1. ve 20:00
https://1url.cz/Xud2c

      TOP koncerty

 Retro muzeum 
Praha

Design, trendy 
a běžný život v období 
normalizace  
na více než 2 500 m2

4. patro OD Kotva.  
Do 14. 1.
https://1url.cz/Tudq0

Lazarus
Poslední dílo Davida 
Bowieho, komorní 
muzikál, který napsal 
společně s dramatikem 
Endou Walshem
Divadlo Komedie
17. 1. v 19:30
https://1url.cz/LudqS

 Dokonalá fraška
Bláznivá komedie 
s Lucií Štěpánkovou 
a Ladislavem Hamp-
lem v šíleném tempu 
a v deseti rolích
Divadlo Kalich
23. 1. ve 21:00
https://1url.cz/bud26

 V umění  
volnost

Bilanční výstava členů 
výtvarného odboru 
Umělecké besedy 
a několika jejích hostů
Clam-Gallasův palác
Do 29. 2.
https://1url.cz/Wud2n

     Výstavy a divadlo







 hudba z kultovních snímků dvacátého 
a jednadvacátého století 

unikátní prostředí kostela U salvátora
27. 1. od 19:00
https://1url.cz/dud2y



      To nejlepší z filmové hudby
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Občané Prahy 1 stanovili 
priority Strategie 
udržitelného rozvoje
V předminulém vydání magazínu JednA 
jste měli možnost vybrat, na co se má 
podle vás připravovaná strategie udr-
žitelného rozvoje prahy 1 do roku 2035 
zaměřit. pročíst osm stran sWoT analýz 
a pak vybrat z každé oblasti šest priorit 
vyžadovalo čas a přemýšlení. Velmi mile 
nás proto překvapilo, že se této ankety 
zúčastnilo 196 občanů prahy 1. Většina 
vyplnila anketu online, jiní ji poslali poštou 
a někteří ji na úřad přinesli osobně. Vaše 
hlasy seřadily priority a jejich přehled na-
jdete na následujících stranách. Tyto prio-
rity předáme nyní těm, kteří vytvoří návrh 
strategie. Kdo navrhne její konečnou 
podobu, vám prozradíme v příštím únoro-
vém čísle, do kterého zařadíme medailon-
ky těchto osobností. Můžeme ale už teď 
prozradit, že je většina z vás velmi dobře 
zná. Jsou nejen známí, ale hlavně jsou ve 
svém oboru uznávanými autoritami a mají 
k naší městské části úzký i vřelý vztah. 
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1. na pravém břehu Vltavy je horší kvalita ovzduší způsobená 
především dopravou (částečně i stacionárními zdroji).

2. Zvyšování dopravní zátěže a tranzitní dopravy v centru města.
3. není připravena koncepce výsadby zeleně.
4. Tlak investorů na zastavování ploch a změny územního plánu MHMp.

5. Zvyšování průměrných ročních teplot v celé praze i v jejím centru 
a z toho vyplývající negativní dopady na život obyvatel i vegetaci.

6. nejsou připraveny koncepce revitalizací vnitrobloků.

7. ÚMČp1 nemá zpracovaný projekt Zelené a modrozelené 
infrastruktury.

8. na levém břehu je hodně zeleně a biokoridor.

9. ÚMČp1 nemá zpracovaný strategický dokument připravující 
území na změnu klimatu, chybí klimatický plán.

10. Výstavba švýcarských kolektorů = méně výkopů a více zeleně.

školství

1. chybí dostatečný venkovní prostor pro sportovní aktivity.

2. Vylidňování prahy 1 a dopad na školství.

3. Ztížená možnost zápisu dětí do MŠ a ZŠ v důsledku  
tzv. „zápisové turistiky“.

4. Motivace pedagogů a pedagožek k vykonávání jejich profese.

5.
na území MČ praha 1 je mnoho středních a vysokých škol, 
významných vzdělávacích a vědeckých pracovišť a institucí,  
je také sídlem univerzity.

6. Zajištění školních psychologů a psycholožek na školách.

7. nedostatek finančních prostředků pro nepedagogické  
pracovníky škol (například zaměstnanci jídelen nebo údržby).

8. nedostatek pedagogických pracovníků v důsledku 
dlouhodobého systémového podfinancování.

9. stárnutí pedagogických pracovníků a jejich nedostatek  
na území celé prahy.

10.
střední ani vysoké školy nejsou zapojeny do dlouhodobého 
rozvoje a plánování MČ praha 1, přičemž jsou to významní 
stakeholdeři.

11. Zajištění finanční podpory školských asistentů.

1. centrum je zamořeno vizuálním, hlukovým smogem  
a není vymáhána náprava.

2. Území je zatíženo overturismem, jehož externality významně 
zatěžují život obyvatel.

3. potřeby a zájmy turistů a podnikatelů převáží nad zájmy 
starousedlíků.

4. omezení dopravní zátěže (tranzit, příjezdy nerezidentů).

5. regulace krátkodobého ubytování = více bytů pro trvalé 
bydlení.

6. ÚMČp1 nemá vlastního architekta, který by dbal na kontinuitu 
prostředí, přiměřenost staveb atp.

7. památková rezervace zařazena na seznam Unesco.

8. Výrazné omezení parkování v ulicích a jejich přesun  
do podzemních garáží.

9. Humanizace veřejného prostoru (srovnání obrubníků, 
rozšíření veřejného prostoru pro život lidí).

10. občanská vybavenost je nedostatečná a s ohledem 
na velký úbytek obyvatel je jen těžko obnovitelná.

územní rozvojTurismus

1. nejvyšší koncentrace bytů k tzv. krátkodobému ubytování v celé Čr.

2. Vizuální a hlukový smog způsobený podniky a prodejnami 
zaměřenými na turisty.

3.
nejzatíženější lokalita z pohledu turismu v rámci Čr – 
ztráta genia loci MČ v důsledku overturismu a souvisejících 
podnikatelských aktivit – tzv. skanzenizace.

4. některé lokality MČ jsou velmi zasaženy tzv. alkoturismem  
(hluk, nepořádek, vyšší míra odpadků).

5.

podnikatelské prostředí zaměřené zejména na turisty  
(štíty i výlohy obchodů, marihuana shopy, koloběžky, tour 
autobusy/hop-on and hop-off aj.) – z hlediska rezidentů 
nevhodné komerční produkty a služby.

6. Zvyšování cen bydlení a snižování jeho dostupnosti obecně 
(zejména důsledkem krátkodobých pronájmů).

7.
nízká vymahatelnost dodržování zákonů a vyhlášek a z toho 
vyplývající negativní jevy turismu (pubcrawl, koloběžky),  
hluk v ulicích a rušení nočního klidu, neoprávněné parkování.

8.
nevhodný výběr nájemců nebytových prostor v majetku  
MČ praha1 (cannabis shop, večerky prodávající v nočních 
hodinách alkohol a další).

9. Historické jádro prahy je od roku 1992 součástí  
seznamu světového kulturního dědictví Unesco.

10. Korupce na styku turistického průmyslu a veřejné správy  
(stánky, lodě, předzahrádky atd.).

Bezpečnost

1.
nízká vymahatelnost práva postihujícího negativní jevy turismu, 
které různým způsobem obtěžují rezidenty (pubcrawl, koloběžky 
atd.).

2.

noční zábava je koncentrována do několika párty lokalit,  
kde je hodně rušen noční klid hlukem (kouření, pití alkoholu  
na veřejných místech atd.), který je však málo postihován.  
V ulicích je pak nepořádek a odpadky.

3. snížení počtu turistů mířících do prahy za alkoholovou turistikou.
4. omezení využívání krátkodobého ubytování v praze.
5. V ulicích je málo policistů.
6. Většina pohostinských zařízení v MČ je orientována na turisty.

7. nízká vymahatelnost práva a nedostatečný postih protiprávního 
jednání lidí bez domova a drogově závislých.

8. V MČ nejsou „školní ulice“.
9. navýšení počtu strážníků sloužících na území MČ praha 1.

10. Řešení problematiky bezdomovectví.

Životní prostředí
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1. problematika bezdomovectví (programy, podpora, návrat  
do běžného života, posilování služeb v zimním období atd.).

2. V některých lokalitách velká koncentrace sociálně-patologických 
jevů (Těšnov, okolí hlavního nádraží).

3. Zvyšování výskytu sociálně-patologických jevů  
(bezdomovectví, drogová závislost…).

4. podpora sociálního bydlení.

5. není zpracována analýza potřeb a z ní vyplývající středně-  
i dlouhodobá koncepce sociálních a zdravotních služeb.

6. ÚMČ praha 1 vlastní nemocnici na Františku.
7. ÚMČ praha 1 zřizuje domy s pečovatelskou službou.
8. podpora zdravého životního stylu.

9. nezájem některých MČ v praze na řešení sociálně-patologických 
jevů, které se na jejich území objevují málo.

10. rozvržení a dostupnost zdravotních služeb (lékařská  
pohotovostní služba, nedostatek některých lékařských profesí).

11. není připravena koncepce podpory rodin s dětmi,  
ÚMČp1 nezřizuje komunitní centrum pro rodiny s dětmi.

12. snižování rozsahu a kvality zdravotních a sociálních služeb  
v celé praze (méně financí i lidských zdrojů).

Sociální služby a zdravotnictví

Bydlení

1.

dlouhodobé vylidňování centra města – o přestěhování do 
MČ praha 1 není velký zájem z mnoha důvodů. Je to nejdražší 
lokalita (v přepočtu na metr2 obytné plochy) v Čr pro pořízení 
nového bytu. Je tu špatná nebo nedostatečná občanská 
vybavenost. Území je nadměrně zatíženo tranzitní dopravou 
i přijíždějícími auty nerezidentů. pro parkování rezidentů je málo 
místa. p1 je zatížena také overturismem a jeho důsledky – hluk, 
špína a nepořádek, vysoké ceny, nabídka zboží nevhodná pro 
rezidenty, mnoho lidí atd.

2.

Krátkodobé pronájmy – v praze 1 je vysoká koncentrace 
krátkodobých pronájmů, nejvíce pak na novém Městě.  
negativní doprovodné jevy krátkodobých pronájmů snižují kvalitu 
života pro rezidenty.

3. praha 1 privatizovala většinu vlastního bytového fondu a dále 
jej nenavyšuje, nemá proto velký vliv na bydlení v praze 1.

4. skupování bytů jako investice a jejich využívání pro krátkodobé 
ubytování v bytech.

5.

Krátkodobé pronájmy – přijetí nového zákona regulujícího 
oblast krátkodobého ubytování a dávajícího samosprávám větší 
pravomoci, jak s tímto problémem bojovat, nastavení pravidel 
a vymáhání stávajících zákonů.

6. Zvyšující se dopady krátkodobého ubytování a tím snižování 
kvality života v obytných domech i na veřejných prostranstvích.

7. ÚMČp1 má nejasná pravidla pro přidělování bytů.
8. podpora nájemního bydlení na úrovni celé prahy.

9. V MČp1 bydlí spíše starší lidé a rodin s dětmi ani mladých 
nepřibývá.

10. Zachování statusu quo v oblasti krátkodobého ubytování.

Ekonomika a podnikání v Praze 1

Hospodaření úMČP1

1. nevhodné nabídky zboží pro místní obyvatele  
– podnikatelské prostředí je orientované především na turisty.

2. Čistota – v praze 1 je nepořádek, odpadkové koše jsou 
přeplněné, ulice špinavé, všude mnoho prachu ze staveb a aut.

3.

Bydlení – chybí stakeholder management pro bydlení. Je tu 
mnoho prázdných domů a bytů = potenciál růstu zákazníků. 
Velká nabídka krátkodobých pronájmů, které ohrožují podnikání 
v hotelnictví.

4. MČ praha 1 je atraktivní lokalitou pro podnikání s dobrou 
dopravní obslužností MHd (mimo zásobování).

5. Turismus – celkové snížení počtu turistů, snížení počtu  
bohatých turistů, turisté budou méně utrácet.

6. Vytvoření společné koncepce využití nemovitého majetku  
MHMp a MČ pro podporu podnikání.

7. V MČp1 je nízká míra nezaměstnanosti, prostředí umožňuje 
propojování pracovních příležitostí.

8. MČp1 je sídlem celostátní a celoměstské administrativy.

9. Velmi dlouhá doba schvalování stavebních povolení/ 
rekonstrukcí/předzahrádek.

10. Zhoršení celosvětové ekonomické situace.

1. snížení počtu obyvatel v praze či v MČ praha 1.

2. nemá zpracovanou koncepci nakládání s vlastními nebytovými 
prostory.

3. Zvýšení počtu obyvatel MČ by zvýšilo příjmy ÚMČp1.

4. Minimálně využívá investiční dotace národní i z eU.

5. nevyužívá nabídky nákupu nemovitostí.

6. Zvýšení zájmu o volné nebytové i bytové prostory by dále zvýšilo 
příjmy ÚMČp1.

7. rostoucí inflace (zvýšení nákladů na provoz,  
snížení hodnoty peněz…).

8. nulové zadlužení.
9. propad ekonomiky Čr, zejména hospodaření státu.

10. chybí profesionální nástroj pro řízení majetku.
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ocenění si převzala Marie Klangová, 
která během totálního nasazení překres-
lovala plány nové ničivé německé zbraně 
a byla pak kvůli tomu mučena gestapem. 
Manžel evy Karvašové, další laureátky, 
veřejně odsoudil okupaci Českosloven-
ska. eva i přes tlak státní bezpečnosti 
– výhody i pohrůžky – neuhnula ani 
o píď a pevně stála za svým manželem, 
i když to pro ni znamenalo přijít o práci. 

Ceny Paměti národa 
ocenily hrdinky a hrdiny

sama k tomu říká: „Věděla jsem, kde je 
moje místo a že při manželovi musím 
stát za všech okolností.“ Jan litomiský 
si za svou nezištnou pomoc politickým 
vězňům vysloužil dva roky vězení a dva 
roky takzvaného ochranného dohledu, 
častých domovních prohlídek a každo-
denní šikany. o desítky let později si 
za totéž převzal cenu paměti národa. 
rodina Márie Šidové pomáhala během 

padesátých let ukrývat katolického 
kněze při útěku z komunistického vězení. 
Marie je jednou z letošních oceněných, 
stejně jako kaplan Vasyl Vyrozub. Ten se 
po ruské invazi vydal jako dobrovolník 
hledat těla ukrajinských pohraničníků 
z Hadího ostrova. spolu se zbytkem 
posádky byl zajat rusy a mučen. 

Text: post Bellum

Česká školní inspekce 
vydala zprávu o stavu 
výuky a znalostí moderních 
dějin na základních 
a středních školách 
v České republice. Více 
než polovina studujících 
dosáhla pouze minimální 
nebo nedostačující úrovně. 
Jedním z doporučení ČšI 
školám je využívat ve větší 
míře materiály a aktivity 
externích organizací. Post 
Bellum / Paměť národa je 
uvedena na předním místě. 

divadlo Paměti národa 
je tu pro všechny

Jednou z možností, kterou nabízí vzdě-
lávání paměti národa školám, rodičům 
a veřejnosti, je právě divadlo paměti 
národa, v jehož aktivitách se snoubí 
umělecké aktivity a novodobá historie.

„Naším specifikem je zpracování 
historických témat divadelními prostřed-
ky, propojování amatérů s profesionály, 
mezigenerační dialog, mezinárodní 
spolupráce, ale také genius loci – pracu-
jeme na místech, která odpovídají 
zpracovávanému tématu,“ říká Tamara 
pomoriški, divadelní režisérka a umělecká 
vedoucí divadla paměti národa.

pro děti a mládež ve věku od dvanác-
ti do osmnácti let jsou smysluplnou 
mimoškolní aktivitou divadelní ateliéry 
paměti národa. Jedná se o pravidelná set-
kání, která rozvíjí talent, kritické myšlení 
a chápání dějin dvacátého století v kon-
textu současnosti. Účastníci zpracovávají 
příběh konkrétního pamětníka z určitého 
období formou divadelního představení. 

divadelní dílny paměti národa jsou 
určeny doslova pro všechny věkové 
kategorie. interaktivní dílny pro mladé 
lidi umožňují vyzkoušet si práci s příběhy 
pamětníků a inscenačně je zpracovat. 
Kreativní dílny pro seniory využívají jejich 
vlastní vzpomínky jako zdroj pro tvorbu 
divadelních etud. A mezigenerační 
divadelní dílny propojují všechny gene- 
race bez rozdílu věku. Účastníci se vzá-
jemně poznávají a tvoří. 

Více informací na 
https://divadlo.pametnaroda.cz/.

Text: (red)
Foto: Archiv post Bellum

Již počtrnácté si na Den boje za svobodu a demokracii 17. listopadu 
převzali v Národním divadle ocenění lidé, kteří ve svých životech prokázali, 
že čest, svoboda a lidská důstojnost nejsou jen prázdná slova. Ceny Paměti 
národa uděluje tradičně nezisková organizace Post Bellum těm, 
kdo vyprávěli svůj život dokumentaristům Paměti národa.

iV  zVlášTNí PŘílOha prAHA 1



Doprava v Praze 1
 

 
 

 

1.
Kontrola dodržování pravidel silniční dopravy. Zhoršující se 
stav dopravy v pohybu, v klidu (parkování) i bezpečnosti 
(nízká vymahatelnost pravidel).

2. nedostatečná kontrola zneužívání chodníku koly a koloběžkami 
a tak dál.

3.
centrum města je velmi zatíženo jak tranzitní dopravou, 
tak příjezdy návštěvníků jedoucích za kulturou, společenskou 
zábavou, nákupy, do zaměstnání a tak dál.

4.

Vysoký počet vydaných abonentských (a jiných) parkovacích 
oprávnění oproti rezidentnímu parkování, čímž dochází 
k nadměrnému zatížení centra dopravou v pohybu. Špatná 
regulace přenosných parkovacích oprávnění. chybí koncepce 
snižování parkovacích míst.

5. dlouhodobý problém se sdílenými koloběžkami a jinými 
sdílenými přepravními prostředky.

6. Zavedení mýtného pro tranzit – podpora dalších regulačních 
opatření.

7.
Máme kvalitní síť MHd. Je schválena výstavba tramvajové tratě 
na Václavském náměstí a v opletalově ulici – propojení 
s Vinohradskou.

8. Humanizace a transformace magistrály na městský bulvár se 
stromy a tramvajemi.

9. Velké zatížení důsledky dopravy – hluk, špatná kvalita ovzduší.

10. Značný vizuální smog – dopravní značky (velikost a počet), 
reklamy a další.

11. regulace provozu pseudohistorických vozidel a turistických 
autobusů.

Volnočasové aktivity

1.

Vytvoření ucelené kulturní politiky na území prahy, zaměřené jak 
na rezidenty, tak na turisty, a to se zohledněním potřeb MČ praha 
1 a zahrnující spolupráci magistrátu a městské části: – v dotační 
a grantové politice; – na vytvoření koncepčního řešení buskingu;  
– na rozšiřování volnočasových aktivit; – na vytvoření koncepčního 
řešení umění ve veřejném prostoru; – zapojení všech kulturních, 
uměleckých a vzdělávacích institucí do rozvoje volnočasových 
aktivit; – podpora vzniku nových kulturních institucí na území  
MČ praha 1, reflektujících mládež, dospívající a mladé dospělé.

2. ekonomické zvýhodňování rezidentů.

3. Tlak developerů a zájmových skupin na úpravy okolí řeky 
(náplavky), které tak nenávratně změní ráz prostředí.

4.
nesystémovým přístupem v povolování různých akcí 
a nevymáháním dodržování pravidel bude MČ stále víc 
zatěžována hlukem, množstvím lidí, odpadky atd.

5.

MČp1 nebyla zapojena do přípravy nové kulturní politiky 
připravované MHMp (špatná komunikace). rozhodování ÚMČp1 
o směřování kultury na území MČ je omezena (v kompetenci 
MHMp, státu nebo soukromých organizací).

6. Užívání většiny sportovních hřišť je zpoplatněno.

7. chybí pravidelný sběr dat a informací o potřebách a prioritách 
vybraných skupin obyvatel a jejich vyhodnocování.

8.
spolupráce veřejných institucí a soukromého sektoru, například 
apel na developery, aby ve svých projektech počítali s plochami 
pro volnočasové aktivity.

9.
rozšiřování ploch pro volnočasové aktivity je vzhledem k husté 
zástavbě omezeno (zejména na pravém břehu), což omezuje 
vznik nových míst například pro pikniky, grilování apod.

10.
spolupráce se soukromým sektorem a stakeholdery – chybí 
nabídka pro mladší až střední ročníky, které nemají dost 
finančních prostředků.
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V Michnovském letohrádku 
nejspíš zůstane Skautský institut
(Dokončení ze str. 4)

V průběhu procesu participace byl 
monitorován běžný provoz kavárny 
v Michnovském letohrádku, některé 
tamější workshopy a dětská setkání. 
dále proběhl kvalitativní výzkum, který 
byl zaměřen na laickou i odbornou 
veřejnost. prostřednictvím polostruk-
turovaných rozhovorů byli dotazováni 
uživatelé kavárny, účastníci workshopů, 
stakeholdeři z řad představitelů spolků, 
ale i náhodní kolemjdoucí procházející 
kolem letohrádku. rozhovory probíhaly 
v různých časech a zúčastnilo se jich 
více než šedesát respondentů. 
na základě informací zjištěných pro-

střednictvím kvalitativního výzkumu 
byla připravena krátká anketa, do které 
zapojilo 546 respondentů. Z jejích 
výsledků mj. vyplynulo, že 86 % respon-
dentů je spokojeno s provozem kavárny, 
přičemž s její nabídkou je spokojeno 
72 %. svou spokojenost se vzhledem 
kavárny vyjádřilo 82 % a s kvalitou 
produktů bylo spokojeno 76 %. 

Workshopy navštěvuje 41 % z cel-
kového počtu respondentů. nabídku 
workshopů označilo 64 % responden-
tů jako rozhodně dostačující a 33 % 
jako spíše dostačující. Kvalitu vedení 
a organizaci workshopů označilo 77 % 
respondentů, kteří se workshopů účast-
ní, za rozhodně vyhovující. 

Zajímavé výsledky vyplynuly 
také z odpovědí na otázku, jejímž 
cílem bylo zjistit nahraditelnost 
tamějších kroužků. Více jak 51 % 
respondentů se vyjádřilo, že by za 
ně těžko hledali náhradu. Z výsled-
ků vyplývá, že nabídka worksho-
pů a akcí v letohrádku odpovídá 
poptávce.

Během podrobného procesu 
participace bylo prokazatelně zjištěno, 
že spokojenost s činností skautského 
institutu v Michnovském letohrádku 
je hodnocena jako vynikající. Všichni 
shodně doporučují ponechat letohrá-
dek pro aktivity skautského institutu 
i nadále. 

https://divadlo.pametnaroda.cz/
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Na osobní přístup a znalost 
sázejí v knihkupectví 
Ostrov, které už třináct let 
působí v centru Prahy 1. 
Obchod má podtitul Ostrov 
v moři komerce – nejen 
proto, že jej najdete 
v Ostrovní ulici.

„Když jsme v roce 2010 v knihkupectví 
Ostrov s kolegyní Martinou Hruškovou 
začínali, přemýšleli jsme o koncepci. 
Shodli jsme se, že bude nejlepší pokra-
čovat v tom, co oba umíme nejlépe, tedy 
soustředit se na opravdu vážné čtenáře: 
ty, pro které je čtení smyslem života,“ říká 
spolumajitel knihkupectví Vladimír Šebek. 
doplňuje, že právě z tohoto důvodu se 
zaměřili na nekomerční nakladatele. V na-
bídce ostrova najdete kompletní sorti-
ment Torstu, Triády, Arbor Vitae, dybbuku, 
opusu a dalších vydavatelství. „Spolupra-
cujeme i s jinými zajímavými naklada-
telstvími, jako například s Oikoymenh či 
Hermann a synové, která vydávají kvalitní 
filozofické knihy,“ pokračuje knihkupec 
a doplňuje: „Z beletrie nabízíme třeba 
produkci Odeonu, Paseky nebo Atlantisu 
a snažíme se i o kvalitní výběr dětské 
literatury, což je velká zásluha právě Mar-
tiny, která se v nabídce skvěle orientuje.“

Knihkupectví vytvořilo pro své 
spřízněné nakladatele speciální nabíd-
ku – za to, že mu poskytli lepší obchodní 
podmínky, umístilo jejich knihy na své 
webové stránky a zároveň se snaží mít 
jejich produkci na skladě v plné šíři. „My-
slím, že tím jsme si získali jejich důvěru 
a naše spolupráce trvá víc než deset let. 
To má samozřejmě vliv na zákazníky, 
kteří si zvykli, že knihy těchto nakladatelů 
máme určitě skladem a nemusí je složitě 
shánět,“ konstatuje Šebek, který si po-
chvaluje nabídku na českém knihkupec-
kém trhu. „Je fantastická,“ zdůrazňuje. na 
počet zde vychází titulů téměř stejně jako 
v německu, což je neuvěřitelné. daní za 
velkou pestrost je skutečnost, že náklady 
klesají a cena knih roste.

Klientelu si ostrov buduje postupně 
po celou dobu svého působení v ost-
rovní ulici. spíše než na nějaké výrazné 
reklamní akce sází na osobní přístup 
a znalost. „Prodávat knihy je zodpovědná 
činnost, vždyť potkat správnou knihu ve 
správný čas vám může změnit život,“ tvr-
dí Vladimír Šebek a dodává: „Užívám si 

každého dne, kdy jsem v knihkupectví se 
svými zákazníky a s knihami.“

přijďte se přesvědčit, ostrov má 
otevřeno každý všední den od 10:30 do 
18:00 hodin. 

Text: Miloslav Frýdl
Foto: Jaroslav Tatek

Soutěž o knihu: Znáte Prahu 1?
Milí čtenáři,
i tentokrát jsme pro vás připravili 
pravidelnou soutěž, v níž si můžete 
otestovat svůj pozorovací talent. Víte, 
kde se nachází pomník na fotografii? 
správné odpovědi můžete posílat 
do 10. 1. na redakce@praha1.cz. 
Výherce se už teď může těšit na knihu.

správná odpověď z minulého čísla: 
na fotografii byl pomník Julia Zeyera, 
který se nachází v chotkových sadech 
na Hradčanech.

Výherkyní se stala paní Martina Míková. 
V redakci, v oddělení vnějších vztahů, 
Vodičkova 18 (budova ÚMČ praha 1, 
5. patro, č. dveří 517) na ni čeká 
kniha U severní zdi, kterou napsala 
petra Klabouchová a vydal Host. 
Blahopřejeme!  

Vladimír Šebek a Martina Hrušková v knihkupectví Ostrov

e
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Když jsem v roce 1960 poprvé po válce po osmnácti letech 
přijela do prahy, jedna z mých prvních procházek byla do 
Jáchymovy ulice, kde kdysi byla naše židovská škola, kte-
ré jsme trochu ironicky a trochu láskyplně říkali židárna.

V roce 1940 byla naše rodina naposled na letním bytě ve 
sloupu u davle. Byla jsem tam s maminkou, tatínek za námi 
jezdil po práci. Jednou mi oznámil, že židovské děti jsou ze škol 

naše milá 
„židárna“
Evelina Merová se narodila 25. prosince 
1930 v Praze. Dětství prožívala v atmosféře 
první republiky stejně jako tisíce jiných dětí. 
Až do doby, kdy jí i jejím blízkým nacističtí 
okupanti přišili na kabát žlutou židovskou 
hvězdu. V úvodu své autobiografické knihy 
Opožděné vzpomínky, která právě vychází 
v nakladatelství Lukáš a syn, říká: „Jedenáct 
mi bylo v Praze, dvanáct v Terezíně, třináct 
v Osvětimi, čtrnáct na pochodu smrti.“ Text 
Naše milá „židárna“ napsala před deseti 
lety pro časopis Terezínská iniciativa a nyní 
upravila speciálně pro magazín JEDNA. 
Jeho publikací se připojujeme k blahopřá-
ním k jejím prosincovým narozeninám. 

Text: evelina Merová, listopad 2013 a listopad 2023
Foto: Archiv eveliny Merové

Terezín, to je náš cíl,
tam míří naše kroky, 
tam budem’ žít a pracovat, 
tam budem’ žíti roky. 
Tam není lenoch po právu, 
tam zná se jenom píle.
Tam v potu práce,  

neb v zimě
užívat budem’ své chvíle. 

Terezín, to je náš cíl,
tam míří naše oči.
Což s radostí vám povídám, 
že je tam líp než v Lodži. 

vyloučeny, ale že se mu podařilo ještě na poslední chvíli přihlá-
sit mne a mou sestřenici Věru (Glaserovou) do židovské školy 
v Jáchymově ulici na praze 1. Bylo mi líto, že nemůžu dál chodit 
do své školy v Klimentské, v níž jsem právě ukončila třetí třídu, 
kde jsem měla přátele a byla hned vedle našeho domu. A teď 
budu muset někam daleko do cizí neznámé školy! Tak jsem tam 
v září 1940 přišla. Tady bylo všechno trochu jinak než v obecné 
české škole. Bylo tam moc dětí, proto se vyučovalo na směny: 
třikrát týdně dopoledne, dvakrát týdně odpoledne. Měli jsme dva 
volné dny: sobotu a neděli (ve staré škole jenom neděli). Třída 
byla přeplněná. Bohužel, někdy přicházely děti do školy jen na 
chvilku, jenom se rozloučit. To byly děti, které už dostaly povolání 
do transportu. Bylo to smutné, někdy dokonce plakaly. 

nebyly učebnice. staré byly zakázány, protože pocházely 
z dob předprotektorátních, nové nebyly vydány. Ale kupodivu 
šlo to i bez učebnic. naši učitelé byli (většinou) kamarádští, 
inteligentní, vstřícní. K mému údivu říkali dětem jménem – ne 
příjmením, jak bylo zvykem ve staré přísné škole. A děti byly 
chytré, učenlivé, ale dost rozpustilé. neměli jsme rádi šprtouny, 
spíše se hodnotil humor, důvtip, sportovní výsledky a kamarád-
ství. neměli jsme rádi matematiku – paní učitelka poláková byla 
přísná a pánovitá. Moc jsem se divila, když jsem ji v červnu 1942 
potkala ve „Veletržním paláci“ (ovšem v dřevěných barácích 
vedle paláce) s číslem kolem krku. Už nebyla postrachem školy, 
nýbrž bezmocný „häftling“ jako já a ještě tisíc povolaných do 
transportu AAl. 

A náš třídní poeta Štěpánek pollák napsal báseň „Terezín“. 
Je to neuvěřitelné, ale zůstala mi – po osmdesáti letech – v pa-
měti: 

Štěpánek dostal za svou prorockou básničku zaslouženou 
jedničku a naše veselá třída, naše „židárna“, se brzy nechtěně 
přemístila za „svým cílem“ – do Terezína. A co bylo dál, už víte. 

Potkat správnou knihu 
ve správný čas...  

Fo
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Paní Evelina 
Merová 
před budovou 
bývalé 
židovské školy 
v Jáchymově 
ulici, 
Praha 1 
(1960)

Obálka knihy Opožděné vzpomínky

mailto:redakce@praha1.cz
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Důvtipný advokát 

To, co se v soudní síni (naproti kavár-
ně U Červeného orla) odehrálo, zkazilo 
Šourkovi celé Vánoce. Vdova Marie pod-
horská požádala o pomoc Karla Motejla, 
známého pražského advokáta proslulé-
ho pronikavým úsudkem i pílí, a ten se 
na jednání soudu dokonale připravil. 

pátráním v archivech a soudních 
záznamech se mu podařilo zjistit, že se 
František Šourek uchýlil v uplynulých 
dvanácti letech k podobnému vydírání 
již několikrát. přitom „nárok Františka 
Šourka po stránce subjektivní není ničím 
jiným než pokusem, jaký často za tím 
účelem podnikl, aby podobnými bez-
důvodnými žalobami alespoň nějakého 
materiálního úspěchu dosáhl na těch 
osobách, které si za procesní odpůrce 
vyvolí,“ uvedl Karel Motejl. 

navíc vždy před začátkem řízení 
Šourek úřadům doložil, že je zcela ne-
majetný, takže mu byl přidělen advokát 
ex offo a vypočítavý žalobce neriskoval 
v případě prohry soudní výlohy. 

poprvé si svou metodu vyzkoušel 
v roce 1893 poté, co zemřel majitel 
několika pražských cihelen Maxmilián 
Herget (29. března 1893) a krátce po 
něm také jeho syn rudolf Herget  
(18. srpna 1893). Šourek se zámož-
nou malostranskou rodinu pokoušel  
již v minulosti vydírat. Mladému 
rudolfovi, jenž byl soudem uvržen 
„pod kuratelu pro marnotratnictví“, 
opatřoval prostředky k jeho prostopáš-
nému až nezřízenému životu a poslé-
ze vymáhal na jeho otci proplacení 
přemrštěných směnek. 

Maxmilián Herget byl nucen zá-
vazky stvrzené zpravidla opilým synem 
alespoň zčásti zaplatit (Šourek z něj 
vymámil 1 300 zlatých). Zato si však 

vyžádal vyděračovo písemné prohlášení, 
že je vše jednou provždy uhrazeno.

Když ale Maxmilián Herget i jeho syn 
rudolf (dožil se pouhých devětadvaceti 
let) zemřeli, přihlásil se Šourek u správců 
dědictví s další pohledávkou, tentokrát 
v neuvěřitelné výši padesáti tisíc zla-
tých. K soudu nakonec nedošlo, protože 
advokát přidělený Šourkovi ex offo odmítl 

ve zjevném podvodu vystupovat. Způsob, 
jakým si prohnaný podvodník opatřoval 
peníze, byl přesto na světě. 

V následujících letech vedl 
František Šourek soudní spory s řadou 
zámožných dědiců včetně statkáře 
Josefa novotného z drástů (mělo jít 
o 850 zlatých), hraběte ervína schlicka 
z Kopidlna (5 000 zlatých), malostran-
ského obchodníka s rybami Ferdinanda 
Voitla (2 500 zlatých), jistého Františka 
Fraňka (445 zlatých), Johanny novotné 
(500 zlatých) nebo pražského kavárníka 
Theofila prause. postup byl vždy stejný. 
Šourek se přihlásil s údajným dluhem, 
který u něj pozůstalý měl. Kolik peněz 
získal během oněch let mimosoudním 
vyrovnáním, eventuelně v případech, 
kdy dotyční raději odpočítali pár set 
zlatých z dědictví, než by podstupovali 
zdlouhavé a hlavně nákladné soudní 
řízení, zůstane navždy utajeno.

poté, co JUdr. Motejl zastupu-
jící vdovu Marii podhorskou odkryl 
podvodníkovu temnou minulost, rada 
dvořák jednání soudu ukončil a Šour-
ka, přestože ho jako v jiných případech 
zastupoval advokát ex offo, odsoudil 
k zaplacení nákladů řízení ve výši 249 
zlatých. V tu chvíli se Šourkovi zatmělo 
před očima a důvtipného advokáta 
slovně napadl. Ten nelenil, Šourka 
zažaloval pro urážku na cti a podvod-
ník, který dvanáct let parazitoval na 
lidském neštěstí, putoval na týden do 
vězení. i tak ovšem vyvázl ze svých 
čachrů více než lacino. 

Text: dan Hrubý, 
autor knižního cyklu pražské příběhy
Foto: Archiv pražských příběhů

Právě vyšly nové Pražské příběhy
nová kniha dana Hrubého pražské příběhy, Ztra-
ceným světem starého Města je již čtvrtou částí 
volného knižního cyklu, jenž popisuje a zkoumá 
novodobé dějiny starých pražských čtvrtí. na 
starém Městě žila rodina nejzářivější hvězdy 
poválečného Hollywoodu, krásná krasobruslařka, 
nepolepšitelný bigamista i kostelník, co choval 
na půdě v Železné ulici slepice a vyznamenala ho 
dánská královna. nejvtipnější český letec z rAF 
tu svedl svou poslední bitvu a popový idol deva-
desátých let hledal únik před sebou samým.  

Kniha obsahuje stovky často dosud nepubliko-
vaných fotografií a kompletní soupis 119 pražských 
průchodů, jak ho úřady pořídily v roce 1888. některé 

slouží chodcům dodnes. Za zvýhodněnou nakladatelskou cenu lze knihu objednat 
na www.prazskepribehy.cz.

Zahrádka kavárny U Červeného orla. Kdo ví, zda jedním ze zachycených mužů není 
inkriminovaný František Šourek

Kavárna U Červeného orla v Celetné ulici

T
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Vůbec nejraději měl rubriku zemřelých. pro-
čítal ji odshora dolů a s dalšími návštěvníky 
kavárny zapřádal hovor, aby se dozvěděl 
podrobnosti o životě a rodinných poměrech 
zámožných pražanů, jejichž skon rubrika 
oznamovala. Zajímalo ho, jakým druhem 
podnikání se dotyčný v životě zabýval, jaký 
majetek po sobě zanechal, kdo jej bude 
dědit, kolik dětí zesnulý měl, dokonce i to, 
je-li vdova, byla-li právě manželka pozůs-
talou, vitální a rázná či spíš odchodem 
manžela zdrcená a celkově poddajná. 

Hosté kavárny se hloubce jeho 
zájmu, který dalece přesahoval běžné 
kavárenské klábosení, podivovali. netušili, 
že jejich nenápadný spolustolovník Šou-
rek spojil s úmrtím významných pražanů 
svoji obživu a vůbec životní existenci. Vše 
vyšlo najevo o Vánocích roku 1905. Tehdy 
se totiž do novin (viz TajENku švédské 
křížovky na str. 38).

Vykutálená nabídka

na jaře téhož roku se starým Městem 
rozšířila zpráva o churavějícím obchod-
níku s pískem a ledem Josefu podhor-
ském. „Už tu dlouho nebude,“ tvrdili 
zasvěcení kavárenští povaleči U Červe-
ného orla. V podniku, jenž se rád chlubil 
vzpomínkou na pravidelné návštěvy 
nejvýznamnějších českých obrozenců – 
palackého, Čelakovského, erbena nebo 
Tyla (nacházel se v celetné 593/21). 

Šourek jejich úvahám pozorně na-
slouchal. Zjistil také, že podhorský nemá 
žádné potomky. Všechen majetek, včetně 
domu v Kaprově ulici, zdědí po ledařově 
smrti jeho manželka Marie. právě takové 
případy se mu líbily. 

Začátkem léta 1905 napsal nemoc-
nému podnikateli dopis, v němž tvrdil, že si 
v roce 1884 „najal od obce pražské požitky 
řeky Vltavy od Šítkovského jezu až k poto-

Pokažené Vánoce 
Františka Šourka

ku Botiči za roční nájem 13 050 zlatých“. 
po čase prý podstoupil tuto smlouvu, jež 
zajišťovala faktický monopol na těžbu 
vltavského písku a ledu, právě Josefu 
podhorskému za pět tisíc zlatých, z nichž 
později velkoryse slevil na čtyři tisíce. Ani 
ty mu však podhorský, tvrdil nyní Šourek, 
nikdy nesplatil.  

Když podnikatel na dopis nereagoval, 
zaslal Šourek do Kaprovy ulice upomín-
ku. Tentokrát již Josef podhorský, přes 
vážnou nemoc, Šourkovi odpověděl. celá 
záležitost byla podle něj s pražskou obcí 
dávno urovnána a Šourkovi není v žádném 
případě „ničím povinován, ježto s ním 
nikdy nejednal“. V úterý 12. září 1905 
Josef podhorský ve svém domě zemřel. 

Šourek počkal několik dní, pak si sjednal 
posla (není vyloučeno, že šlo o některého 
z pravidelných hostů kavárny), vybavil ho 
dopisem, v němž upozornil vdovu, že trvá 
na splacení dluhu čtyř tisíc zlatých, a po-
slal do Kaprovy ulice. Zároveň měl ovšem 
zmíněný posel Marii podhorské vysvětlit, 
že by se Šourek spokojil i s menší částkou. 
V takovém případě by ustoupil od soud-
ního sporu, jenž bude stát osamocenou 
ženu spoustu času a zejména peněz. 

Šourek čekal v kavárně na odpověď. 
netrvalo dlouho a posel byl zpátky. Marie 
podhorská měla navzdory vyděračo-
vu očekávání pevné nervy a Šourkova 
vyslance jednoduše vyhodila. Jednání 
soudu bylo určeno na 20. prosince 1905.

Tvrdil o sobě, že je obchodník z Vinohrad, ale tam o něm nikdy  
nikdo neslyšel. Svou kancelář si zřídil v kavárně U Červeného orla 
v Celetné ulici. Sem mu chodila pošta a tady také den co den od rána  
do večera vysedával a četl noviny. Jmenoval se František šourek  
a nebyl jen tak nějakým podvodníkem.

František Šourek vydíral malostranského podnikatele Maxe Hergeta (o jehož  
mimořádné pověsti vypovídají vyznamenání a záslužné medaile na hlavičkovém 
papíře). Po jeho smrti žádal po dědicích 50 tisíc zlatých
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Nezisková organizace 
Místní místním spojuje 
kavárny, restaurace a další 
podniky poskytující lidem 
v nouzi drobné služby 
zdarma. Mohou si tak 
například nechat dobít 
mobilní telefon, ohřát jídlo 
nebo dostat sklenici vody. 
Povídali jsme si o tom 
s jeho zakladatelkou Ester 
Pacltovou.

Co je smyslem projektu?
solidární síť spojuje podniky v pomoci 
lidem bez domova a v nouzi. Řeší na-
plnění základních potřeb i snižování 

sociálního vyloučení. chceme zajistit, 
aby služby jako voda, toaleta, mož-
nost posedět či wi-fi byly dostupné 
všem, bez ohledu na aktuální situaci.

Najdeme solidární síť i na Praze 1?
Tady spojujeme sedm podniků. nejnověji 
kavárny coffee & riot a roessel. nej-
více služeb nabízí sociální podnik café 
Therapy. restaurace střecha je v soli-
dární síti již pět let. Komunitní skautský 
institut v rybárně a Knihkupectví Artmap 
dokazují, že pomáhat nemusí jen gas-
tro podniky. second hand restart shop 
poskytuje vouchery na oblečení. Všechny 
podniky nabízí vodu, většina nabití telefo-
nu, další služby se liší. roesel poskytuje 
například menstruační potřeby, Artmap 
možnost tisku, café Therapy a coffee & 
riot vouchery na kávu. služby poznáte 
podle piktogramů a loga MM ve výloze. 

jak je možné se do projektu zapojit?
podporujte podniky solidární sítě – 

choďte do nich, sdílejte, že jsou soli-
dární, předplácejte vouchery pro lidi 
v nouzi – online nebo lokálně. Zvě-
te do sítě své oblíbené podniky.

jakým způsobem se informace dosta- 
nou k potřebným? 
spolupracujeme s mnoha nezis-
kovkami a také s městskými částmi 
a jejich sociálními odbory. Ty nám 
pomáhají šířit možnosti projektu 
mezi lidi bez domova a v nouzi. 

Více informací: 
https://linktr.ee/mistni, 
web MM https://mistnimistnim.cz/, 
FB MM https://www.facebook.com/ 
mistnimistnim, 
iG MM https://www.instagram.com/
mistnimistnim/

Text: Michaela Šulcová
Foto: Archiv Místní místním
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Místní místním: Solidární síť 
podniků otevřených lidem v nouzi

PRaGL: Jediná sklářská 
huť v centru Prahy

obchody se sklem či statické sklářské 
expozice všichni dobře známe. prAGl 
však obě disciplíny posouvá na zcela 
novou úroveň. Hlavní atrakcí sklářské 
hutě jsou interaktivní workshopy.

na prague Glass experience můžete 
dorazit sami, s rodinou nebo se skupinou 
přátel. předem si vyberete produkt, jehož 
výrobu si vyzkoušíte. V nabídce je tvorba 
drobných šperků nad kahanem nebo 
práce s taveným sklem, kde se vyrábějí tě-
žítka, svícny nebo pivní sklenice. při náv- 

štěvě zároveň dostanete možnost ochut-
nat speciální sklářské pivo, které je oproti 
dobře známým český pivům slabší, ale 
o to více osvěžující. A teď to nejlepší! poté 
co vám profesionální skláři představí svou 
práci a vy si výrobu skla sami vyzkoušíte, 
bude druhý den váš výtvor k dispozici 
k vyzvednutí. odnesete si suvenýr, který 
jste vyrobili vlastníma rukama. 

Text: Jan petříš, libor Šprysl
Foto: Jaroslav Tatek

Místa, která lidem představují tradiční řemesla interaktivní a zábavnou formou, se 
v Praze objevují jen zřídka. A pokud budeme hovořit o sklářství, bylo by hledání takové 
provozovny ještě složitější. Ovšem pak narazíte na Prague Glass Experience a zjistíte, 
že i v centru metropole se dá tento zajímavý obor představit široké veřejnosti. 
Provozovna sklářské hutě se nachází přímo na Malém náměstí 7 v Praze 1.

I
I za nejkratších zimních 
dnů můžeme ještě 
před rozedněním či 
navečer za soumraku, 
většinou v blízkosti lamp 
pouličního osvětlení, 
zaslechnout pomalý, 
melancholický, ale 
poměrně hlasitý ptačí 
zpěv. Samotářská 
červenka si tak označuje 
teritorium a dává svým 
příbuzným najevo, 
že tady je doma ona. 

Červenka patří mezi naše nejhojnější 
ptačí druhy a můžeme se s ní setkat 
celoročně a v podstatě po celém úze-
mí republiky. osidluje všechny typy 
lesů, ale i parky, zahrady a stromořadí. 
Hnízdo z mechu staví většinou na zemi 
či nízko nad ní – u pařezů, ve vývra-
tech, v březích potoků či polodutinách, 
často i na budovách či v budkách. 

Červenka je nenápadně a jednoduše 
zbarvená. převládá hnědá, která domi-
nuje na svrchní straně těla. nejvýraznější 
je cihlová náprsenka na hrdle a hrudi, 
obkroužená makovou modrou. spodina 
těla je bílá. Velké tmavé oko napovídá, že 
červenka dobře vidí. A skutečně – aktiv-
ní je i dlouho po západu slunce a spolu 
s drozdy zpěvnými je nejpozdnějším 
i nejčasnějším lesním zpěvákem. Většinu 
dne se navíc pohybuje a hledá potravu na 
zemi v příšeří keřového patra a využívá tak 
kromě očí i dlouhých tenkých nohou. 

U nás se vyskytuje celoročně. 
i v zimě můžeme zaslechnout její zpěv, 
kterým si obě pohlaví označují teritori-
um (v zimě zpívají i samice!). Jediným 
obdobím, kdy červenka snese přítom-
nost partnera, je hnízdní doba. Jinak 
je to samotářka, která si svůj potravní 

Červenka obecná: 
Otužilá samotářka

žiVOTNí PROsTŘEDí prAHA 1

okrsek vytrvale střeží, a to především 
v zimě. páry se tvoří na jaře a do hnízda 
z mechu, listí a suché trávy, postavené-
ho na zemi či nízko nad ní, snáší samice 
čtyři až sedm vajec, na kterých sama 
sedí třináct až čtrnáct dní. V hnízdě krmí 
oba rodiče mláďata dvanáct až patnáct 
dní. Ta se většinou ještě před vzletností 
rozběhnou do okolí hnízda a dospělí 
je dokrmují. Tím předcházejí odhalení 
hnízda predátorem, při kterém by navíc 
došlo k usmrcení všech sourozenců. 
Vyvedená mláďata jsou kropenatá, 
bez červené skvrny na hrudi. Červenky 
hnízdí většinou dvakrát ročně, v dubnu 
až červenci. V potravě převládají drobní 
bezobratlí, které sbírá na zemi. Často 
doprovází stáda divokých prasat a kon-
zumuje larvy hmyzu odhalené jejich 
rytím. stejně tak doprovází i člověka při 
práci na zahradě – někdy se jen stačí 
projít s rýčem či hráběmi. dobře ji proto 
znají chataři, chalupáři a majitelé domů 
v sousedství lesa. 

Většina naší červenčí populace je 
tažná a tráví zimu v oblasti středomoří, 
kam odlétá v průběhu září a října. přes 
naše území v tomto období protahují mili-
ony červenek ze severu a severovýchodu. 
Jejich migrace probíhá v noci a na podzim 
proto není tolik viditelná. Zpět na hníz-
diště se ptáci vracejí počátkem dubna. 
V posledních mírných zimách se zvyšují 
i počty zimujících červenek. Časté jsou 
především ve městech a vesnicích nižších 
poloh včetně prahy.  

početnost hnízdní populace červe-
nek u nás v posledních letech roste. Mírné 
zimy, ač jinak neblahá známka změny 
klimatu, vedou i k nárůstu počtů zimují-
cích jedinců. s červenkou se lze běžně 
setkat i v pražských parcích a zahradách. 
V hnízdní době je poměrně nenápadná 
a její zpěv zaniká v chóru ostatních pta-
čích zpěváků. naopak nápadní jsou zimu-
jící ptáci, s nimiž se můžeme setkat nejen 
na petříně, Kampě a v dalších parcích, 
ale i na krmítkách ve dvorech činžovních 
domů. 

Text: Jaroslav cepák
ilustrace: lucie crocro

kvízová otázka o ceny:

Červenka byla dříve 
řazena k drozdovitým 
ptákům. Molekulární 
genetika ale nedávno 
odhalila, že patří do 
jiné čeledi. Do které?

?

soutěžící s první správnou  
odpovědí na e-mail:  
petrinskainiciativa@gmail.com obdrží 
soutěžní odměnu. Těšit se může na 
tento dárkový balíček z krásných cen. 
Výhercem minulého kola za první 
správnou odpověď o pěnkavě je  
hana homonajová. Gratulujeme!

https://mistnimistnim.cz/
https://www.facebook.com/mistnimistnim
https://www.facebook.com/mistnimistnim
https://www.instagram.com/mistnimistnim/
https://www.instagram.com/mistnimistnim/
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Martin Chadima
Poslední kacíř
(Argo)

Jak by vypadalo Jméno 
růže, kdyby se odehráva-
lo ve středověké praze? 
Vstupte do husitské prahy 
v letech 1419–1420. ond-
řej z Ježova, novic vyhnaný 
z kláštera, a jeho ctihodný 
přítel petr z pelhřimova se 
vydávají na dobrodružnou 
výpravu za tajemstvím, 
jehož kořeny sahají hluboko 
do minulosti vyhlazených 
francouzských kacířů. Je-
jich putování středověkou 

prahou je provázeno filozofickými disputacemi, ale také 
zákeřnými nepřáteli a tajemnými vraždami, které jsou 
součástí apokalyptického běsnění. Tato epická cesta je 
prostoupena barvitou spletí středověkých znaků, význa-
mů a symbolů, které čtenáře provázejí až k překvapivému 
vyústění.

ladislav zibura
Všechny cesty vedou do santiaga
(Kniha Zlín)

Už více než tisíc let míří lidé 
ze všech koutů evropy do 
santiaga de compostela. 
ladislav Zibura tam poprvé 
putoval v osmnácti letech 
a teď se do Španělska vydá-
vá znovu, za vzpomínkami, 
dobrodružstvím a příběhy 
poutníků. přidejte se k nim 
a ponořte se do vyprávění 
plného humoru a přátelství 
mezi lidmi, kteří se nikdy 
neviděli. dozvíte se, jak 
poutnictví hýbalo evrop-

skými dějinami, a taky načerpáte tipy pro vlastní cestu. 
Budou se vám hodit – možná totiž zjistíte, že camino volá 
i vás.

nové české knihy
lukáš Dirga, Tomáš kubín
Vězeň na útěku
(Academia)

Kniha zavede čtenáře do 
světa za vysokými zdmi 
s ostnatým drátem a před-
staví fenomén, který je 
úzce provázaný s životy 
nejen vězněných osob, 
ale také dalších aktérů 
vězeňského světa. Autoři 
se věnují tématu vězeň-
ských útěků, vysvětlují, kdo, 
proč a jak z vězení utíká, 
a vyvrací nepravdy spo-
jené s interpretací útěků 
z věznic. prostřednictvím 
skutečných příběhů z Čes-

ké republiky i zahraničí přibližují historii i současnost 
vězeňských útěků a jejich rozmanitá, fascinující i překva-
pivá provedení.

jakub stanjura
srpny
(Host)

Kam až jsme schopni 
kvůli tomu druhému zajít? 
daniela vyrůstá v rodině, 
kde ji místo lidí objímají 
úzkosti. Ty přicházejí 
s podivnou pravidelností 
– každý srpen. slunečné 
dny pro ni nejsou příjem-
né, nýbrž bolestivé. Když 
pak na univerzitě potká 
Štěpána, myslí si, že 
svým nepříjemným létům 
konečně unikne. netuší 
však, že téhle minulosti 
se utéct nedá. Jakub 

stanjura v románu originálním způsobem otevírá zá-
važné téma gaslightingu – zvláštní formy manipulace, 
která v oběti vyvolává pochybnosti o vlastní racionalitě, 
paměti i celkovém vnímání reality. 

DáVNá hisTORiE prAHA 1

do období hlubokých strukturálních 
proměn třináctého století vstupuje 
praha jako předlokační (před faktickým 
vysazením města) aglomerace, tvořená 
nakupením sídel a společenských skupin 
s početnými kostely, kláštery, samostat-
ně opevněnými dvorci, domy či chatami. 
proces komplikovaného zrodu města 
z písemných pramenů neznáme, a proto 
přichází ke slovu archeologie. některé 
archeologické nálezy dodnes zanechávají 
stopu v členitém městském urbanismu 
či přímo v chodnících našeho krásného 
města. A ty bychom vám rádi přiblížili.

procházku začneme na náměstí 
republiky. při přestavbě bývalých kasáren 
na obchodní centrum palladium a při 
úpravě náměstí bylo odkryto množství 
archeologických památek. Jedna z nich je 
prokazatelně spjata s výstavbou staro-
městského opevnění, které inicioval Vác-
lav i. ve třicátých letech třináctého století. 
přibližně devět metrů od fasády palladia, 

Kde se pálilo vápno 
na staroměstské hradby

v místě objevu velkokapacitní středověké 
pece na pálení vápence.

Kamenné stěny pece se dochovaly 
do výše 1,5 metru. původně byla zahlou-
bena až 2,5 metru pod úroveň terénu. pec 
o objemu až 50 m3 měla předpecní jámu 
umožňující její obsluhu a tři topné tahové 
kanály zaklenuté cihlovými klenbami. 
proces pálení byl jednoduchý. na desky 
nalámaný vápenec se poskládal do kopu-
le, pod níž se dvanáct až šestnáct hodin 
topilo. po vypálení doběla a vychladnutí 
se  vápenec transportoval na stavbu, kde 
se po zalití vodou vápno hasilo v jamách.

stěny pece byly postaveny z řev-
nických či skaleckých křemenců, které 
pocházejí z nedalekého vrchu Vítkova 
či okolí národního muzea. devonský 
vápenec, který se v peci pálil, pocházel 
až z prostoru zlíchovských či dvorecko-
-prokopských výchozů a byl na místo 
zpracování dopravován lodní dopravou po 
Vltavě z oblasti Zlíchova. V peci zůstalo 
přibližně dvacet kusů této suroviny, která 
obsahovala i několik charakteristických 
kusů devonských zkamenělin. Výsledkem 
celého procesu bylo kvalitní sněhově bílé 
vápno, o němž již na sklonku sedmnácté-
ho století básnil Bohuslav Balbín. Ten ve 
svých Miscellaneích přímo píše: „Italové 
dokonce nazývají jakékoli dobré italské 
vápno slovy pasta di Praga.“

A tak i dnes můžeme vstoupit na 
místo, kde se ve třináctém století hasilo 
vápno na stavbu nedalekých (asi třicet 
metrů vzdálených) hradeb starého Města. 
obrys zahloubené části zděné komory 
pece byl vyznačen do dláždění náměstí, 
podobně jako vystupující půdorysy stře-
dověkých domů na nároží ulice Truhlářská 
a na poříčí. 

Text: Vojtěch Kašpar
Foto: Archiv ArcHAiA praha z. ú.

Pozůstatky středověké vápenky 
porušené v zadní části novodobým 
kolektorem. Šipka označuje vsádku 
vápenců pod dochovanou klenbou 
tahového kanálu 

Plán archeologických nálezů z prostoru 
náměstí Republiky. 1 – půdorys vápenky; 
2 – jáma na odlévání zvonů; 3 – vrcholně 
středověká domovní zástavba

Praha jako přirozená metropole a sídlo knížecího a později královského 
rodu byla městem, i když postrádala faktickou zakládací listinu a do druhé 
čtvrtiny třináctého století i hradby – nejvýznamnější atributy každého 
středověkého města. To však způsobila především skutečnost, že Praha 
byla výsledkem dlouhodobých sídelních aktivit a o jejím městském 
charakteru nebylo pochyb.

v místě, kde stávají prodejní stánky, 
spatříme v chodníku vyznačený obdélník 
o velikosti 6,5 × 6,5 metru. Ten se nachází 



3534              

T

prosinec 2023 / leden 2024  PROjEkTy PRO sENiORy

Středisko sociálních služeb pro vás v prosinci 
a lednu připravuje tyto jednorázové akce:

V klubu haštalka četl nedávno ze své 
knihy luboš Forejt, náš soused a patriot 
Malé strany. Vydává v pořadí již desátou 
knihu, tuto s názvem byli jsme kamarádi, 
a to ve druhém vydání. Příběh je variací na 
ikonické dílo karla Poláčka bylo nás pět.

Děj vašeho románu se odehrává před 
mnoha lety, čím může kniha oslovit sou-
časné čtenáře?
Jsou věci, které se lety nemění. přátelství, 
sounáležitost, láska ke druhým. citlivý 
čtenář může rozpoznat i nějaké prvky, 
které se vztahují právě jen k dnešní době, 
a k těm jsem kritický. nechci a nedávám 
si za cíl vychovávat, nezaplavuji své texty 
žádným násilím ani vulgarismy. Jen chci 
přidat trochu starosvětského ducha, 
který nám dává znát, že přátelský postoj, 
řešení situace bez násilí a snaha dohod-
nout se i ustoupit jsou někdy ta pravá 
a důležitá cesta. pro nás pro všechny.

inspirujete se slavným spisovatelem 
karlem Poláčkem. asi jste ho ale nechtěl 
napodobovat?
Karla poláčka si vážím pro jeho lidskost 

a jemný chytrý humor, který ve svých 
dílech používá. samozřejmě, a to by mě 
ani nenapadlo, se s ním nesrovnávám. 
Vzdávám mu touto variací hold. Kdysi 
jsem byl do jeho rodného rychnova nad 
Kněžnou pozván k odhalení sochy hrdiny 
jeho románu petra Bajzy. nestal jsem 

se terčem kritiky, navíc mne tam srdeč-
ně přijali. Knihu vydává nakladatelství 
powerpoint a brzy se objeví na pultech 
Knihkupectví Kosmas, perlová 3. 

Text: Michaela Bittner 
Foto: Jaroslav Tatek

Byli jsme kamarádi: Počteníčko na dlouhé zimní večery

  Trénování paměti s Mílou kahounovou
Bdps Benediktská: 13. 12, 17. 1.
dps Týnská: 20. 12., 24. 1.
dps pštrossova: 3. 1., 31. 1.
dps U Zlaté studně: 10. 1.
Akce vždy začíná ve 14:00 hodin.

  Přednáška: kostel sv. jana v krtni, 
nedaleké Chaby a středověký úvoz, 
staré stodůlky a jinonice

KdY: 14. 12. ve 14:00 hodin
Kde: klub seniorů Tomáš
pŘiHlÁŠKY: 7. 12.
přednáška Jaroslavy náprstkové  
z cyklu Klikaté cesty.

  komorní koncerty: Vůně Vánoc
KdY: 21. 12. ve 14:00 hodin
Kde: klub seniorů Tomáš
pŘiHlÁŠKY: 14. 12. 
další koncert cyklu Fórum mladých 
hraje seniorům.

  Povídejme si spolu  
– setkání s dětmi z mateřské školy

KdY: 5. 1. v 10:00 hodin
Kde: Bdps Benediktská
přijďte a pobavte se s nejmenšími.

  Vycházka:  
Pasáže – od náměstí  
Republiky k pasáži koruna

KdY: 9. 1. ve 14:00 hodin
Kde: dozvíte se při registraci
pŘiHlÁŠKY: 2. 1.
Vycházka z cyklu Tematické vycházky 
s Martinem. informaci o případném 
vstupném podáme při registraci.

  setkání s kulturou:  
Rozhovory cella a klavíru

KdY: 10. 1. v 15:00 hodin
Kde: Malostranská beseda
VsTUpenKY: 2. 1.  
v infocentru Vodičkova 18

  Co dělat, když... jsem pacient  
a chci uplatnit svá práva

KdY: 11. 1. ve 14:00 hodin
Kde: klub seniorů Tomáš
další z cyklu besed pořádaných  
ve spolupráci s občanskou poradnou.

  komorní koncert: jazzový dýchánek
KdY: 18. 1. ve 14:00 hodin
Kde: klub seniorů Tomáš
pŘiHlÁŠKY: 11. 1. 

další koncert cyklu Fórum mladých 
hraje seniorům.

  Tajemné sovy v haštalce
KdY: 24. 1. ve 14:30 hodin
Kde: klub seniorů Haštalka
pŘiHlÁŠKY: 15. 1.

  Přednáška: Cesty, stezky, silnice, 
brány a branky

KdY: 25. 1. ve 14:00 hodin
Kde: klub seniorů Tomáš
pŘiHlÁŠKY: 17. 1.
první přednáška Jaroslavy náprstkové 
z nového cyklu Jak se dříve v praze 
cestovalo.

pro podrobnosti sledujte nástěnky v klu-
bech seniorů, domech s pečovatelskou 
službou a v pasáži a infocentru ÚMČ Vo-
dičkova 18 nebo webové stránky www.
socialnisluzby-praha1.cz, kde najdete 
i praktický kalendář akcí či se tu můžete 
přihlásit k odběru novinek e-mailem. 

přihlašování na akce a další informace: 
Tereza nosková, 607 048 183, 
Karolína schwarzová, 725 397 934.

Luboš Forejt (uprostřed) s přáteli na oblíbené plavbě parníkemO
iNFOsERVis prAHA 1

Příjemné prožití 
vánočních svátků 

a pevné zdraví nejen 
v nadcházejícím 
roce vám přeje 

Nemocnice 
Na Františku

PORADNA 
Nemocnice Na Františku
Období Vánoc je pro spoustu lidí ob-
dobím stresu, a to nejen v souvislosti 
s nakupováním dárků a vánočními 
přípravami, ale i kvůli obavám z přejídání 
a následného tloustnutí. Co tedy může-
me udělat pro to, abychom se nárůstu 
váhy vyvarovali nebo jej minimalizovali? 
Jedním ze stěžejních faktorů vánoč-
ního přibírání je nejen časté přejídání, 
ale také špatné složení stravy během 
Vánoc. Velmi důležité je nadále jíst 
pravidelně, uvážlivě a střídmě. roz-
hodně se nedoporučuje vynechávat 
jídla se záměrem „šetření“ kalorií na 
štědrovečerní večeři nebo cukroví. 

Je také důležité si uvědomit, že 
tuk, který je nejvíce kaloricky vydatnou 
živinou, není obsažen pouze v klasic-
kém smaženém kaprovi nebo řízku, ale 
že také některé druhy cukroví obsahují 
velké množství tuků, jako například oblí-
bená vosí hnízda, kokosové kuličky nebo 
cukroví s krémovou náplní. 

Mějte také na paměti, že vánoční 
přejídání a velké množství tuků ve stravě 
může vést k neplánovaným návštěvám 
nemocnice kvůli potížím se žlučníkem 
nebo slinivkou. proto každé jídlo jezte 
pomalu a vychutnávejte si ho, abyste 
předešli přejedení. Je také dobré nezdra-
vá sváteční jídla kompenzovat vyšším 
příjmem zeleniny a ovoce. soustřeďte se 
i na to, abyste do svého jídelníčku pravi-
delně zařazovali kvalitní bílkoviny v po-
době mléčných výrobků, libového masa, 
ryb nebo vajec, popřípadě u bezmasé 
stravy kombinujte luštěniny a obiloviny. 

A v neposlední řadě: nezakazujte 
si a nevyčítejte vánoční jídla a cukroví. 
Jezte je ale uvážlivě a vychutnejte si je 
bez zbytečného stresu. Vždyť Vánoce 
jsou především o pohodě. 

Text: Bc. Veronika Kubíková
nutriční terapeutka 
nemocnice na Františku

zpráva pro všechna sVj, 
bytová družstva a komunitní 
spolky z celé Prahy 1!

informace o rezervaci a provozním řádu: 
www.praha1.cz/kultura/spolecenske-stredisko-via.

od 1. listopadu můžete ZdArMA 
využít prostor spoleČensKéHo 
sTŘedisKA ViA (Újezd 426/26) 
pro své nekomerční aktivity!

15.15.15. JUBILEJNÍ VÝSTAVA 
TŘEŠŤSKÝCH BETLÉMŮ 
V JINDŘIŠSKÉ VĚŽI

1. 12. 2023 – 2. 2. 2024

15. V JINDŘIŠSKÉ VĚŽI

1. 12. 2023 – 2. 2. 20241. 12. 2023 – 2. 2. 2024

V JINDŘIŠSKÉ VĚŽIV JINDŘIŠSKÉ VĚŽIV JINDŘIŠSKÉ VĚŽI

1. 12. 2023 – 2. 2. 2024

Speciálně k jubileu 
bude vystaven 

zapůjčený 
betlém z r. 1935

www.jindrisskavez.cz

http://www.socialnisluzby-praha1.cz/
http://www.socialnisluzby-praha1.cz/
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Ženy, které se na vlastní 
kůži setkají s domácím 
násilím, hledají sílu se 
od něj odpoutat. Není to 
snadné. Ztěžuje jim to 
strach, lhostejnost okolí, 
stereotypy přenášení viny 
na oběť, obavy, že jim nikdo 
neuvěří, obavy ze ztráty 
dětí…

najít východisko, přerušit kolo ná-
silí je však nutné a možné. první 
a rozhodující krok je nezůstávat se 
svými problémy sama, najít a včas 
oslovit ty, kteří mohou pomoci. 

„Přijít včas je rozhodující,“ říká so-
cioterapeutka Zdena prokopová z or-

ganizace rosA – centrum pro ženy. 
Ta pomáhá právě ženám, které zažívají 
domácí násilí. Je možné se přijít po-
radit do poradenského centra. pora-
denství, ať už formou přímé návštěvy, 
e-mailu poradna@rosacentrum.cz či 
chatu na www.chat.rosacentrum.cz, 
je bezplatné. poradenství samozřejmě 

zachovává mlčenlivost, na konzultaci 
je možné vystupovat i anonymně. na 
konzultaci do poradny je nutné se 
objednat přes telefonní číslo 241 432 
466.

Aktuálně ohroženým ženám 
pomáhá i další registrovaná sociál-
ní služba, a to rosAlin centrum 
komplexní krizové pomoci pro oběti 
domácího násilí. Je dostupná v poby-
tové formě i prostřednictvím nonstop 
bezplatné krizové telefonní linky  
800 605 080. Třetí registrovanou 
sociální službou je azylové ubytování 
s utajenou adresou pro ženy a jejich 
děti ohrožené na životě násilným 
partnerem. Ve velmi hezky zařízených 
pokojích naleznou žena a její děti nejen 
bezpečí, ale získají i podporu při řešení 
své konkrétní životní situace. 

Text a foto: 
rosA – centrum pro ženy

Přijít včas může být 
otázkou života a smrti

aktivity Sokola Praha 
Staré Město

ROSA 
– centrum pro ženy
www.rosacentrum.cz
poradna@rosacentrum.cz
Krizová linka 800 605 080

Ssokol praha staré Město provozuje více 
než padesát let svou činnost z velké 
části v ZŠ Vodičkova, kde probíhá nejen 
cvičení žákovských a dorostových složek, 
ale i volejbal dospělých. V letošním roce 
nacvičujeme čtyři sletové skladby na XVii. 
Všesokolský slet a tradičně na závody 
všestrannosti. naše aktivity nejsou ale 
jenom cvičební. pro své členy pořádáme 

v létě i v zimě tábory, každý měsíc je jeden 
bodovaný výlet s přípravou na Zálesác-
ký závod zdatnosti, ve kterém míváme 
úspěchy i na republikových přeborech. 
na podzim jsme se zúčastnili například 
lhoteckého běhu, Běhu Karlínským 
sadem, několik našich členů a členek se 
zapojilo do akce sokolská kapka krve, 
která se pořádá dvakrát ročně u příleži-
tosti památného dne sokolstva. součástí 
podzimních prázdnin, které jsme si užili 
v Žandově u České lípy, byl i sokolský 
běh republiky. Ten jsme běželi v děčíně 
a získali jsme tři medaile. Jsme moc 
rádi, že nám MČ praha 1 vychází vstříc 
a pomáhá nám už dlouhá léta dotace-
mi, díky kterým mohou mít děti všechny 
tyto aktivity za přijatelné ceny. Kdyby 
někdo chtěl naše řady posílit a přijít do 
prima rodinné party, budete vítáni. 

Text: Věra Čížkovská, starostka jednoty 
Foto: Archiv sokola praha staré Město

O
PROjEkTy PRO sENiORy prAHA 1

Obyvatelé naší městské 
části ve vyšším věku mohou 
navštěvovat dva kluby 
seniorů – jeden na Starém 
Městě, druhý na Malé 
Straně.

V klubu seniorů Haštalka, Haštalská 7, 
praha 1 – staré Město se můžete zapojit 
do různých rukodělných činností nebo 
do cvičení na židlích. samozřejmostí je 
nabídka občerstvení za přijatelné ceny, 
dále můžete využít veřejně přístupný 
počítač, připojení k wi-fi nebo bohatě 
zásobenou knihovnu. otevřeno je od pon-
dělí do čtvrtka od 14:00 do 18:00 hodin.

Klub seniorů Tomáš, Tomášská 6, 
praha 1 – Malá strana nabízí moderní 
prostředí vhodné nejen k rukodělným 
činnostem, ale také k výuce práce na 
počítači a dotykových zařízeních, která 

zde probíhá několikrát v týdnu dopoledne. 
Máte-li o výuku zájem, přijďte kterékoli 
pondělí mezi desátou a jedenáctou hodi-
nou, přihlaste se u milé a trpělivé lektorky 
a začněte se učit něco nového. i zde 
samozřejmě najdete nabídku občerstvení, 
veřejně přístupné počítače, připojení k wi-
fi a knihovnu, z níž si můžete vybrat ke 
čtení, na co máte právě náladu. Můžete 
také přijít společně s dalšími fandit při 
sportovních utkáních, která vysílá něk-
terá z televizních stanic. otevřeno je od 
pondělí do čtvrtka od 13:00 do 18:00 
hodin. dopoledne probíhá výuka práce 
na počítači, v pátek dopoledne se schází 
kurz šití oděvů u Tomáše. 

Dva kroužky fungující v klubech 
seniorů aktuálně hledají nové 
zájemce:
    V klubu seniorů haštalka se každé 

úterý ve 14:00 hodin schází kroužek 
šití, kde senioři vyrábějí předměty, 
které se následně draží na charitativní 

Přijměte pozvání 
do seniorských klubů

Březnové a dubnové výlety

účely nebo přímo směřují k dětem či 
potřebným. Máte-li chuť v rámci svých 
možností pomáhat, přijďte, i když si tře-
ba myslíte, že nic vyrobit nedokážete. 
dokážete – a my to dokážeme vám.

    V klubu seniorů Tomáš se každou 
středu v 15:00 hodin koná kroužek 
bystrý mozek do sta let. přijďte tréno-
vat paměť, logické přemýšlení a další 
schopnosti pod vedením velezkušené 
lektorky, s níž ani nemáte pocit, že 
trénujete. prostě se bavíte nad různými 
úlohami a hlavolamy!

V obou klubech se nepravidelně pořádají 
přednášky, besedy a debaty na nejrůzněj- 
ší témata, jejich nabídku vždy naleznete 
zde v časopise, na nástěnkách v obou klu-
bech, na www.socialnisluzby-praha1.cz 
nebo v e-mailovém zpravodaji, k jehož 
odběru se na uvedených internetových 
stránkách můžete přihlásit. 

Text: (red)

 Úterý 26. března 2024, 8:00 
Červená Řečice – zámek a pelhřimov
na tento výlet se přihlašuje od 22. února. 

 Úterý 9. dubna 2024, 8:00
polná – regionální židovské muzeum (rabín-
ský dům, synagoga) a Havlíčkův Brod (město)
na tento výlet se přihlašuje od 19. března.

odjezd autobusu od rudolfina v ulici 17. listopadu. Výlety 
jsou organizovány zdarma a pouze pro občany seniorského 
věku s trvalým bydlištěm na praze 1 (zahrnují dopravu, ná-
vštěvu objektů, oběd, služby průvodce a koordinátora výletu).

způsob přihlašování: 
pouze osobně přes podatelnu ÚMČ praha 1, Vodičkova 
18. odhlašování stejným způsobem, popř. Telefonicky: 
221 097 280, 221 097 300. pro velký zájem o senior-
ské výlety sdělujeme, že upřednostněni budou ti, kte-
ří se nezúčastnili minimálně tří posledních výletů. 

den před odjezdem výletu je možné zavolat Mgr. Karla 
Ulma a zeptat se, zdali se neuvolnilo místo.

V případě naplnění kapacity výletu bude sdělen stav. 
V případě změny bude každý zúčastněný řádně a včas infor-
mován telefonicky. Tímto také žádáme uvést vždy telefonní 
kontakt, nejlépe mobilní telefon. 

Karel Ulm, koordinátor výletů, tel.: 777 161 539

Výstavu můžete navštívit od 29. 11. 2023 do 31. 1. 2024 v Galerii 7. patro, 
Vodičkova 18. Výstava je přístupná zdarma každé pondělí a středu od 8 
do 18 hodin. 

Srdečně Vás zveme na dětskou fotografickou výstavu
FOTOKROUŽKU Michaely Antůškové s názvem “PF 2024”

Tento projekt a výstavu 
podpořila MČ Praha 1.

www.antuskova.cz/fotokrouzek

mailto:poradna@rosacentrum.cz
http://www.chat.rosacentrum.cz/
http://www.rosacentrum.cz/
mailto:poradna@rosacentrum.cz
http://www.socialnisluzby-praha1.cz/
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UVítání občánků...

Arthur Kučera David PileckýCecílie Hlavicová

Emílie Motalová

Sofie Elena JermanSofia Procházka

Uveřejňujeme další fotografie dětí, které byly slavnostně uvedeny do života. 
I my přejeme našim nejmladším obyvatelům a jejich rodičům hodně štěstí!

pokud máte zájem své děťátko slavnostně uvést mezi 
občany naší městské části, pošlete nám svoji přihlášku 
mailem na adresu radka.jirikova@praha1.cz nebo 
poštou na odbor kultury, sportu a zahraničních vztahů, 
Vodičkova 681/18, 115 68, praha1, k rukám radky 
Jiříkové. do hlavičky e-mailu nebo na obálku uveďte heslo 

„Vítání občánků“. dále nám napište jméno dítěte, datum 
narození, adresu trvalého bydliště v praze 1 (popř. také 
korespondenční adresu, pokud je jiná, než adresa trvalého 
bydliště) a kontakt na vás. na základě této přihlášky 
budete postupně zváni na konkrétní obřad. prosíme 
o strpení, když pozvánku dostanete za delší dobu. 

T
kŘížOVka prAHA 1
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Tajenka z minulého čísla: VýRazNé bílé PRuhy

Ze správných došlých odpovědí jsme vylosovali pana Hanuše Stabenow. 

V redakci, v oddělení vnějších vztahů, Vodičkova 18 (budova úřadu MČ Praha 1,  

5. patro, č. dveří 517) na něj čeká kniha Dalibora Váchy Vilda, kterou vydalo Argo. 

Blahopřejeme!

Nová tajenka

Vše vyšlo najevo o Vánocích roku 1905.  

Tehdy se totiž do novin _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ (viz TAJENKU).

I tentokrát posílejte vyluštěnou tajenku na redakce@praha1.cz, a to do 10. 1.

mailto:radka.jirikova@praha1.cz
mailto:redakce@praha1.cz
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